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اقتصادی

بر اساس جدیدترین قیمت اوراق تسهیلات مسکن 

۱۵ درصد مبلغ وام مسکن باید اوراق 
خریداری شود 

این روزها قیمت هر برگ اوراق تسهیلات مسکن بنا بر زمان سررسیدش در 
فرابورس ایران از حدود ۷۵ هزار تومان تا حدود ۷۷ هزار و ۵۰۰ تومان داد و ستد می 
شود و زوج های تهرانی برای گرفتن وام مسکن ۱۱۰ میلیون تومانی باید تقریبا ۱۶ 
میلیون و ۷۲۰ هزار تومان تسه خریداری کنند. مبلغ تسه ای که باید خریداری شود 

برای تمام زوج های ایرانی، تقریبا ۱۵ درصد از مبلغ کل وام است.
به گزارش ایسنا، در معاملات این روزهای فرابورس ایران، بیشترین قیمت اوراق 
تسهیلات مسکن مربوط به امتیاز تسه اردیبهشت ماه ۱۳۹۶، به قیمت تقریبا هر برگ 
۷۷ هزار و ۳۵۰ تومان بود و در طرف مقابل اوراقِ تسه دی ماه ۱۳۹۳، با حدود قیمت 

۷۴ هزار و ۶۰۰ هزار تومان کمترین قیمت را از آن خود کرد.
زوج های تهرانی با خرید ۲۰۰ برگ از اوراق تسهیلات مسکن می توانند تا سقف 
۱۰۰ میلیون تومان وام دریافت کنند که به این مبلغ ۱۰ میلیون تومان وام جعاله 
تعلق می گیرد، با این حساب برای دریافت ۱۰۰ میلیون تومان وام با قیمت هر برگ 
تقریبا ۷۶ هزار تومان، زوج های تهرانی باید ۱۵ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان اوراق 
بخرند. این مبلغ با احتساب ۱۰ میلیون تومان وام جعاله که بابتش باید ۲۰ برگ بهادار 
با قیمت یک میلیون و ۵۲۰ هزار تومان از اوراق تسهیلات مسکن را خریداری کنند، 
در مجموع باید ۱۶ میلیون و ۷۲۰ هزار تومان صرف خرید ۲۲۰ اوراق شود که این 

مبلغ حدودا ۱۵ درصد مبلغ کل وام دریافتی می شود.
همچنین زوج های غیر تهرانی که در شهرهایی با جمعیت بیشتر از ۲۰۰ هزار نفر 
جمعیت زندگی می کنند، می توانند تا سقف ۸۰ میلیون تومان وام بگیرند که برای 
گرفتن این مبلغ باید ۱۶۰ ورق بهادار خریداری کنند که با این حساب باید ۱۲ 
میلیون و ۱۶۰ هزار تومان بابت خرید این اوراق بپردازند که با احتساب یک میلیون و 
۵۲۰ هزار تومان اوراق وام جعاله، باید در مجموع برای خرید اوراق مبلغ ۱۳ میلیون 
و ۶۸۰ هزار تومان پرداخت کنند که این مبلغ نیز حدودا ۱۵ درصد از مبلغ کل وام 
دریافتی می شود. زوج های ساکن در سایر مناطق غیر از دو مورد ذکر شده در بالا، 
می توانند برای گرفتن ۶۰ میلیون تومان وام مسکن ۱۲۰ برگ بهادار خریداری کنند 
که با قیمت هر برگ تقریبا ۷۶ هزار تومان، باید ۹ میلیون و ۱۲۰ هزار تومان بابت 
خرید این ۱۲۰ برگ بپردازند که این مبلغ به علاوه یک میلیون و ۵۲۰ هزار تومانی 
که برای اوراق مربوط به وام جعاله پرداخت خواهند کرد، باید در مجموع ۱۰ میلیون 
و ۶۴۰ هزار تومان صرف هزینه ۱۲۰ برگ اوراق تسه کنند. این مبلغ نیز حدودا ۱۵ 
درصد از مبلغ کل وام دریافتی می شود. لازم به توضیح است که مجردهای تهرانی 
نیز می توانند تا سقف ۶۰ میلیون تومان و غیر زوج هایی که در مراکز استان های بالای 
۲۰۰ هزار نفر جمعیت دارند تا سقف ۵۰ میلیون تومان و در نهایت غیر زوج های 
ساکن در سایر مناطق تا سقف ۴۰ میلیون تومان وام دریافت کنند که به ترتیب هر 
کدام باید ۱۲۰، ۱۰۰ و ۸۰ برگ بهادار اوراق تسهیلات مسکن را از فرابورس ایران 
خریداری کنند. با این حساب مجردهای تهرانی باید برای خرید این اوراق ۹ میلیون 
و ۱۲۰ هزار تومان، افراد ساکن در مراکز استان بالای ۲۰۰ هزار نفر جمعیت باید 
مبلغ هفت میلیون و ۶۰۰ هزار تومان و دیگر افراد باید مبلغ شش میلیون و ۸۰ هزار 
تومان پرداخت کنند، البته مبلغ یک میلیون و ۵۲۰ هزار تومان هم بابت خرید ۲۰ 
ورق برای وام جعاله بر این مبالغ اضافه می شود. اوراق تسهیلات مسکن توسط بانک 
مسکن منتشر می شود. این اوراق قابلیت معامله در فرابورس ایران را دارد و ارزش 
اسمی هر برگ پنج میلیون ریال است. مدت اعتبار اوراق تسه حداکثر تا دو دوره شش 
ماهه قابل تمدید است. این اوراق با توجه به اینکه چقدر تا زمان اعتبارش زمان باقی 
مانده دارای قیمت متفاوتی است. در صورتی که مدت اعتبار این اوراق به اتمام رسیده 
و دارنده اوراق از تسهیلات آن استفاده نکند، نماد معاملاتی آن متوقف خواهد شد و 

وجوه پرداختی برای خرید اوراق به دارنده اوراق بازپرداخت نخواهد شد.

چرا نفت ایران به سرمایه خارجی  نیاز دارد؟
شکستن سد تحریم ها و به ثمر نشستن برجام اکنون وارد سال دوم خود شده و به 
گفته کارشناسان اقتصادی سال ۱۳۹۶ می تواند با ورورد سرمایه گذاران خارجی به 

کشور سال رونق اقتصادی ایران باشد.
منابع  اقتصاد کشور  مولفه های  از مهم ترین  ایسنا، بی شک یکی  ه گزارش  ب
هیدروکربوری است که توسعه این منابع و بهره برداری از آن ها با حضور غول های 
نفتی جهان، علاوه بر جبران عقب ماندگی های صنعت نفت در نتیجه تحریم های 
اقتصادی می تواند به شکوفا شدن هرچه بیشتر اقتصاد کشور و دستیابی به هدف های 
تعیین شده موثر باشد. یکی از جدی ترین آسیب هایی که تحریم های اقتصادی طی 
چهار سال به کشور وارد کرد از بین بردن اعتماد فعالان اقتصادی برای سرمایه 
گذاری در کشور بود و بخش عمده تلاش مسئولان کشوری مخصوصا در حوزه های 
اقتصادی از سرگیری تعاملات و مذاکرات با سرمایه گذاران و بازگرداندن اعتماد و 
تمایل کشورهای خارجی برای فعالیت در ایران بود. قاعده ای که وزارت نفت نیز از 
آن مستثنی نبوده و بی شک می توان گفت مسئولان این وزارت خانه از موفق ترین 
مذاکره کنندگان برای جلب اعتماد خارجی ها به شمار می روند. مسئولان وزارت نفت 
دولت یازدهم نه تنها تواسنتند در کوتاه مدت میزان تولید نفت کشور را افزایش 
داده و جایگاه ایران را در بازارهای جهانی نفت بازیابی کنند، بلکه غول های نفتی 
جهان را به میز مذاکره کشانده و بستر لازم برای حضور شرکت های بزرگ نفتی 
دنیا را در صنعت نفت ایران فراهم کردند. بستری که حضور شرکت های ایرانی در 
کنار شرکت های خارجی مهم ترین شاخصه آن بود. کارشناسان بر این باورند که در 
همکاری های اقتصادی و تجاری با جهان مخصوصا در حوزه نفت و گاز توپ در زمین 
ایران است. نیاز روزافزون اقتصاد جهانی به منابع نفت و گاز از یک سو و برخورداری 
ایران از بیشترین ذخایر نفت و گاز جهان از سوی دیگر، نه تنها نفت و گاز را به مزیت 
و ظرفیت اصلی اقتصاد ایران تبدیل ساخته بلکه در سال های اخیر، صنعت نفت و گاز 
ایران به دلیل تحریم های اقتصادی از ظرفیت انباشته برای سرمایه گذاری برخوردار 
کرده است. قراردادهای نفتی با شرکت های بزرگ خارجی ضمن ایجاد گردش مالی 
بالا، زمینه حضور و مشارکت بانک ها و موسسههای مالی بزرگ بین المللی و همچنین 
موسسههای بین المللی بیمه را در قراردادها و به دنبال آن حضور آن ها در ایران فراهم 
کرده است و از این طریق مشکل ارتباط های بانکی که پس از اجرای برجام به دلیل 
بی اعتمادی بانکها و موسسههای مالی بین المللی به ایران، به تدریج برطرف خواهد 
شد.  از سوی دیگر موضوعی که اهمیت حضور سرمایه گذاران خارجی را در صنعت 
نفت ایران بیش از پیش پررنگ می کند نبود سرمایه کافی در کشور برای توسعه 
میادین نفت و گاز و در نتیجه هدر رفت این سرمایه های ملی می شود. به گفته 
صاحب نظران اقتصادی سالانه بخشی از سرمایه گذاری از طریق منابع وزارت نفت 
تامین می شود و بخش عمده ای باید توسط منابع خارجی تامین شود و اگر تامین 
منابع توسط سرمایه گذاران خارجی تامین نشود افزایش ظرفیتی که وزارت نفت در 
نظر گرفته محقق نخواهد شد، زیرا منابع وزارت نفت تنها می تواند از افت تولید نفت 
جلوگیری کند و برای توسعه باید از سرمایه سرمایه گذاران خارجی استفاده کرد و 
چنانچه برای حضور شرکت های خارجی در ایران از برنامه مشخصی پیروی شود و 
برنامه ریزی دقیقی در این راستا صورت بگیرد ایران در بلند مدت می تواند صادر 
کننده خدمات باشد. همچنین طبق آمارهای ارائه شده از سوی مسئولان نفتی کشور 
نفت ایران بدون حضور شرکت های بزرگ نفتی در کشور نمی تواند نقشی در جهان 
ایفا کند، زیرا ایران به تنهایی پولی برای سرمایه گذاری ندارد و بیش از ۷۰ درصد 
منابع لازم برای توسعه میادین نفتی و گازی باید توسط شرکت های بزرگ نفتی 

دنیا تامین شود.

مردم فریب موسسات غیرمجاز را نخورند 

 ایران خودرو تنها مرجع رسمی
 فروش پژو 2008 است 

گروه صنعتی ایران خودرو با صدور اطلاعیه ای نسبت به فعالیت برخی افراد و 
موسسه های غیرمجاز هشدار داد و تاکید کرد که محصول پژو ۲۰۰۸ فقط از طریق 

این گروه صنعتی به فروش خواهد رسید. 
 به گزارش شرکت ایران خودرو، محصول پژو ۲۰۰۸ به عنوان نخستین محصول 
پسابرجامی در شرکت مشترک ایران خودرو و پژو به تولید رسیده و طرح فروش آن 
به زودی از طریق گروه صنعتی ایران خودرو اجرا خواهد شد. در چنین شرایطی دیده 
شده که برخی افراد و شرکت ها از اقبال عمومی نسبت به این محصول سوء استفاده 

کرده و با دریافت پول، برای عرضه پژو ۲۰۰۸ ثبت نام می کنند.
 گروه صنعتی ایران خودرو به صراحت اعلام می کند که تنها مرجع رسمی فروش 
و عرضه این محصولات است و هر گونه طرح فروش از سوی مرجعی دیگر رد می 

شود و غیرقابل قبول است.
محصول  فروش  طرح  که  است  آمده  خودرو  ایران  صنعتی  گروه  اطلاعیه   در 

پژو۲۰۰۸ به زودی از سوی این گروه صنعتی اعلام خواهد شد.
به گزارش ایرنا، دوازدهم اردیبهشت ماه امسال تولید انبوه دو خودروی دنا پِلاس و 
پژو ۲۰۰۸ با حضور حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی رئیس جمهوری در 

سایت مرکزی گروه صنعتی ایران خودرو آغاز شد.
این قرارداد نخستین قرارداد پسابرجامی ایران با کشورهای غربی بود که منجر به 

تولید محصولات به روز اروپایی در ایران شد. 

رئیس سازمان سرمایه گذاری و کمک های فنی 
ایران تاکید کرد جذب سه میلیارد و ۳۷۲ میلیون 
دلار سرمایه خارجی در سال ۲۰۱۶، اقبال جهانی 
را به ایران پس از برجام نشان می دهد؛ به شکلی 
که امروز شاهد تنوع بیشتری در سبد کشورهای 

سرمایه گذاریم. 
جدیدترین گزارش کنفرانس تجارت و توسعه 
سازمان ملل )آنکتاد( درباره اوضاع سرمایه گذاری 
جهانی نشان می دهد ایران با جذب سه میلیارد و 
۳۷۱ میلیون دلار سرمایه در سال ۲۰۱۶ میلادی، 

رشد ۶۴ درصدی را در این بخش ثبت کرد.
با ثبت این رقم، ایران توانست وضعیت خود را 
به زمان پیش از تحریم ها )سال های ۱۳۹۰ و 
۱۳۹۱( نزدیک کند و حتی به سبب تصویب سه 
موافقتنامه همکاری های سرمایه گذاری با سایر 
کشورها از تمجید این نهاد بین المللی برخوردار 

شود.
»محمد خزاعی« که ریاست سازمان سرمایه 
گذاری و کمک های فنی ایران را بر عهده دارد، 
در گفت و گوی اختصاصی با ایرنا به تشریح ابعاد 
گزارش جدید آنکتاد درباره اوضاع اقتصاد و سرمایه 
گذاری در ایران پرداخت.وی گفت: یکی از تحولات 
سال ۱۳۹۵، افزایش بی سابقه حجم درخواست 
های سرمایه گذاری در ایران بویژه پس از توافق 
برجام )برنامه جامع اقدام مشترک( بود؛ به گونه 
ای که سازمان سرمایه گذاری و دیگر نهادهای 
مرتبط در نهایت توانستند بین این درخواست 
ها، تعداد زیادی از مذاکرات را نهایی کنند.خزاعی 
افزود: پارسال بیش از ۱۰ میلیارد و ۴۰۰ میلیون 
دلار مصوبه سرمایه گذاری در این سازمان داشتیم 
و ضمانتنامه آن صادر شد که در تاریخ سازمان 
سرمایه گذاری و کمک های فنی ایران بی سابقه 
است.وی تاکید کرد این امر نشان می دهد فضای 
کشور به گونه ای بود که سرمایه گذاران خارجی 
و ایرانیان مقیم خارج احساس اعتماد کردند تا 
منابع مالی خود را برای سرمایه گذاری به ایران 
یاورند.خزاعی گفت: بر این اساس وجود بیش  ب
از ۱۰.۴ میلیارد دلار مصوبه و صدور ضمانتنامه 
سرمایه گذاری حاکی از اعتماد فضای اقتصاد بین 
المللی به بازار ایران است که اگر خود این رقم را با 
شاخص های سال های قبل صرف نظر از صحت 
و سقم آمار آن مقایسه کنیم، یک تحول چشمگیر 
رخ داده است.معاون وزیر اقتصاد تاکید کرد که 
۱۰.۴ میلیارد دلار مصوبه سرمایه گذاری در سال 
۹۵ در مقایسه با سال قبل از آن رشد ۵۵ درصدی 
را ثبت کرد زیرا سرمایه گذاری خارجی مصوب در 
سال ۹۴ به میزان ۶.۷ میلیارد دلار بوده است.وی 
با یادآوری زمان بر بودن پروسه انجام یک سرمایه 
گذاری از صدور مجوز و ضمانتنامه تا اجرای آن، 
اظهار داشت: البته روند اداری بررسی درخواست 
ها در سازمان سرمایه گذاری زیر یک ماه و حتی 
دو هفته به طور می انجامد و طبق قانون ۴۵ 
روز فرصت بررسی داریم اما انجام آن به عوامل 
دیگری چون آمادگی پروژه، موافقت وزارتخانه 
ذیربط یا طرف بخش خصوصی و نظایر آن هم 
بستگی دارد.وی در عین حال صدور ۱۰.۴ میلیارد 
دلار ضمانتنامه و مصوبه را حاکی از مصمم بودن 
سرمایه گذار برای سرمایه گذاری ذکر کرد و گفت: 
البته پس از اجرای برجام در دی ماه سال ۱۳۹۴ 
تا پایان اسفند ماه پارسال حدود ۱۴ میلیارد دلار 

مصوبه سرمایه گذاری داشته ایم.
**معیار ایران برای اعلام میزان جذب سرمایه 

گذاری خارجی

رئیس سازمان سرمایه گذاری و کمک های 
فنی ایران درباره تعریف ایران درباره جذب سرمایه 
گذاری اظهار داشت: در تعاریف بین المللی، جذب 
جذب  در  کشور  توانمندی  به  گذاری  رمایه  س
مشتریان خارجی برای ورود به آن کشور تعبیر 
می شود.خزاعی ادامه داد: با این حال در ایران، 
تعبیر ماه از جذب سرمایه به معنی مبالغی است 
که وارد کشور شده و شروع به فعالیت کرده است؛ 
عنی اگر پروژه ای ۲۰۰ میلیون دلار سرمایه  ی
گذاری مصوب دارد و ۵۰ میلیون دلار آن از طریق 
سیستم بانکی یا ماشین آلات وارد کشور شده، 
همین ۵۰ میلیون دلار جذب شده مبنا قرار می 
گیرد هرچند که همه می دانیم اجرای پروژه ها 
امری زمان بر است.وی با یادآوری اینکه آنکتاد 
آمارهای سرمایه گذاری را از کشورها اخذ می 
کند، اظهار داشت: ما سعی کردیم در ارائه آمار و 
اطلاعات، مبالغی که از سرمایه گذاری های انجام 
شده، به طور قطعی وارد کشور شده را از منابع 
مختلف از جمله گمرک، بانک مرکزی، بورس و 
... جمع آوری و ارائه کنیم.خزاعی در عین حال 
با تاکید بر اینکه ممکن است این آمار در آینده 
به بیش از این هم افزایش یابد، گفت: آمارهای 
گردآوری شده مربوط به اسفند ۹۵ است و اگر در 
آینده با گزارش های جدیدی که منابع مختلف 
از جمله بانک مرکزی، بانک ها و صرافی ها ارائه 
می کنند، ممکن است به این نتیجه برسیم که 
رقم جذب شده در سال ۹۵ بیش از رقم اعلامی 

فعلی باشد.
**برخی کشورها جذب فاینانس را را جزو 

سرمایه گذاری محاسبه می کنند
خبرنگار ایرنا درباره اینکه چرا جذب منابع مالی 
جذب  موارد  جزو  ایران  در  )فاینانس(  ارجی  خ
سرمایه گذاری خارجی محاسبه نمی شود، پرسید 
که خزاعی توضیح داد: گزارش های آنکتاد درباره 
سرمایه گذاری های خارجی در کشورها مبتنی 
بر روش ها و سلیقه های مختلف است نه اینکه 
آنکتاد روش های مختلف دارد بلکه کشورها روش 
های مختلفی دارند.معاون وزیر امور اقتصادی و 

دارایی افزود: برای نمونه برخی کشورها مصوبات 
مربوط به صدور ضمانت نامه را نیز جزو جذب 
سرمایه گذاری های خارجی خود حساب می 
کنند، اما برخی کشورها نیز مانند ایران ماشین 
آلات صنعتی و پول قطعی که وارد کشور شده را 
مبنای گزارش خود به آنکتاد قرار می دهند.خزاعی 
افزود: با این اوصاف ایران نیز می توانست بر اساس 
معیارهای آنکتاد رقم ۱۰.۴ میلیارد دلار سرمایه 
گذاری مصوب را که همه اسناد و ضمانتنامه های 
آن موجود بود، به آنکتاد اعلام کند اما مبنای ایران 

پول و ماشین آلات جذب شده است.
وی اظهار داشت: البته برخی کشورها منابع 
فاینانس را که برای اجرای پروژه ها دریافت می 
کنند، به عنوان جذب سرمایه گذاری به آنکتاد 
گزارش می کنند که عربستان و روسیه از جمله 
این کشورها هستند.خزاعی افزود: ایران هم اگر 
بخواهد، می تواند از سال آینده فرمت گزارش 
دهی خود را به آنکتاد تغییر دهد؛ قابل دفاع هم 
هست زیرا وقتی وامی از منابع خارجی می گیرید، 

صرف سرمایه گذاری خارجی می شود.
وی ادامه داد: روی هم رفته آمارهای آنکتاد برای 
نشان دادن وضعیت اقتصادی یک کشور و جذب 
منابع مالی خارجی زمانی می تواند درست باشد 

که ما به نحوه ارائه گزارش هم توجه کنیم.
** رشد 64 درصدی جذب سرمایه در 

سال 20۱6
رئیس سازمان سرمایه گذاری و کمک های فنی 
ایران گزارش آنکتاد در مورد اوضاع سرمایه گذاری 
در ایران را مطلوب دانست و گفت: این گزارش در 
مجموع نشان می دهد که ایران در سال گذشته 
میلادی نسبت به سال قبل از آن )۲۰۱۵میلادی( 
حدود ۶۴ درصد رشد در جذب منابع داشته که 

قابل توجه است.
وی افزود: همچنین در زمینه مصوبات سرمایه 
گذاری و صدور ضمانت نامه ها نیز بیش از ۱۰۰ 
درصد در سال گذشته نسبت به سال قبل از آن 

رشد داشته ایم.
**رشد جهشی در امضای موافقت نامه 

های همکاری 
رئیس سازمان سرمایه گذاری و کمک های 
فنی ایران در ادامه گفت و گو با ایرنا به گزارش 
آنکتاد درباره ایران مبنی بر موفقیت در امضای سه 
موافقت نامه همکاری های سرمایه گذاری اشاره 
کرد و گفت: از سال ۷۴ تا پیش از آغاز دولت 
یازدهم با ۶۲ کشور موافقت نامه سرمایه گذاری 

امضا شده بود.
ه گفته وی، در دولت های نهم و دهم طی  ب
بروندی،  اریتره،  کشور  هشت  با  سال  شت  ه
جیبوتی، غنا، کنیا، کومور، گامبیا و گینه بیسائو 

موافقتنامه سرمایه گذاری به امضا رسید.
معاون وزیر اقتصاد تاکید کرد: در دولت یازدهم 
و پس از امضای برجام در سال های ۹۴ و ۹۵ 
ژاپن،  با هفت کشور  گذاری  وافقتانه سرمایه  م
روسیه، سنگاپور، اسلواکی، لوگزامبورگ، عراق و 
تانزانیا به امضا رسید و با سه کشور جمهوری چک، 

لیتوانی و کرواسی نهایی و آماده امضا شده است.
خزاعی توضیح داد: با امضای موافقت نامه تشویق 
و حمایت متقابل از سرمایه گذاری خارجی، دو 
کشور متعهد می شوند از سرمایه گذاری اتباع 
کدیگر در کشور خود در مقابل ریسک های  ی
غیرسیاسی حمایت کنند که نقش موثری در 
ترغیب بخش خصوصی در سرمایه گذاری در یک 

کشور دارد.
وی با یادآوری اینکه طبق قانون اساسی موافقت 
نامه ها باید به تصویب مجلس شورای اسلامی 
 ۹۵ و   ۹۴ های  سال  در  داشت:  اظهار  رسد،  ب
مذاکرات برای امضای موافقت نامه با کشورهایی 

به سرانجام رسید که سالها بی نتیجه مانده بود.
خزاعی متذکر شد: در مورد ژاپن باید گفت که 
بیش از ۱۵ سال مذاکرات مربوط به موافقت نامه 
سرمایه گذاری متوقف شده بود و یا با روسیه ۱۹ 
سال این مذاکرات بی نتیجه مانده بود که در نهایت 
دولت یازدهم توانست این مذاکرات را نهایی کند.

وی امضای این موافقت نامه ها با کشورهای 
اثرگذار در حوزه سرمایه گذاری را دلیل دیگری 
بر ایجاد اعتماد بین المللی به فضای امن جمهوری 

اسلامی و سیاست های اقتصادی دولت یازدهم 
ارزیابی کرد.

** مرهون تلاش خادمان امنیت کشور 
هستیم

رئیس سازمان سرمایه گذاری و کمک های فنی 
ایران تاکید کرد: باید گفت در کنار سیاست های 
اقتصادی کشور برای کاهش تورم، ثبات نرخ ارز و 
پیش بینی پذیر بودن اقتصاد ایران برای سرمایه 
گذاران، نمی توان مساله وجود امنیت در کشور را 

در جذب سرمایه گذاران نادیده گرفت.
خزاعی گفت: باید از نیروهایی که حافظ امینت 
در کشور هستند، قدردانی کرد زیرا در غیر این 
صورت سرمایه گذار حاضر نمی شود که سرمایه 
خود را به این کشور بیاورد.وی مقوله امنیت را 
حاصل عوامل و پارامتر های مختلفی از جمله 
همبستگی و اتحاد مردم و تلاش نیروهای امنیتی 
کشور اعم از سپاه، بسیج، نیروی انتظامی و دستگاه 

های اطلاعات کشور دانست.
**استان های موفق در جذب سرمایه 

گذاری
رئیس سازمان سرمایه گذاری و کمک های فنی 
ایران از استان های آذربایجان شرقی، آذریابجان 
غربی، اصفهان، تهران، قزوین، کرمان و خراسان 
رضوی در حوزه سرمایه گذاری خارجی به عنوان 
گذاری  سرمایه  جذب  در  موفق  های  ستان  ا
خارجی نام برد. خزاعی در ادامه گفت و گوی خود 
با ایرنا درباره عوامل داخلی موثر بر رشد جذب 
سرمایه گذاری خارجی گفت: در دو سال گذشته 
با همکاری بانک مرکزی مشکل دو نرخی بودن ارز 
برای سرمایه گذاران خارجی را حل کردیم و دیگر 
این نگرانی که سرمایه گذار ارز را با چه نرخی وارد 
کشور می کند و با چه نرخی سود می برد، حل 
شد.معاون وزیر اقتصاد همکاری با وزارت کشور 
برای تقویت و تجهیز مراکز خدمات سرمایه گذاری 
در استان ها را راهکار دیگر در این زمینه بیان کرد 
و گفت: سازمان توانست اطلاعات پنج هزار مورد از 
طرح ها و فرصت های سرمایه گذاری در استان ها 
را گردآوری و بیش از ۸۰۰ مورد آن پالایش کند 
که این ۸۰۰ مورد در تارنمای سازمان ثبت شده 
است.وی برگزاری جلسات آموزشی برای استان 
ها و بخش خصوصی را راهکار دیگری برای جلب 
سرمایه گذار خارجی بیان کرد و گفت: دوشنبه هر 
هفته در سازمان سرمایه گذاری کلاس ها و دوره 
های آموزشی برگزار می شود و مقررات سرمایه 
گذاری و آموزش های مورد نیاز به مخاطبان ارائه 
می شود.به گفته خزاعی در طول سال ۹۵ تعداد 
۴۵ کارگاه آموزشی آشنایی با روش های تامین 
مالی خارجی برگزار شده که در این کارگاه ها 
۶۰۰ نفر مورد آموزش قرار گرفتند و مدت زمان 

آموزش بیش از هزار نفر ساعت بوده است.
وی همچنین از اعزام هیات هایی از سازمان 
سرمایه گذاری به استان ها در سال گذشته خبر 
داد و گفت: این کار برای مراقبت از طرح های 
سرمایه گذاری خارجی مصوب و رسیدگی به 
موانع و مشکلات آنها انجام شد و در مجموع ۹۸ 

طرح سرمایه گذاری مورد بازدید قرار گرفت.
به گفته خزاعی افتتاح یا تکمیل مرکز خدمات 
سرمایه گذاری در استان ها نیز در آگاهی مدیران 
استانی در جذب سرمایه گذاران موثر بوده است و 
به نظر می رسد یا ایجاد یک شبکه همکاری بین 
سازمان و استانداری ها می توان کار را به پیش 

برد.

رئیس سازمان سرمایه گذاری و کمک های فنی ایران: 

اقبال جهانی به سرمایه گذاری در ایران افزایش یافته است 

مجید سلیمی بروجنی

بخش پولی و بانکی جایی بی سامان و بی نظم نیست؛ 
موسسات و بانک هایی که به واسطه نفوذ خود تا این جا 
آمده اند، باید بدانند که قرار است قاعده بازی از این 

مرحله به بعد عوض شود. 
مکرر  اعتراض های  شاهد  اخیر  ماه  چند  ی  ط
سپرده گذاران موسسات کاسپین و فرشتگان بودیم. با 
بالا گرفتن اعتراض ها در مورد برخی موسسات غیرمجاز 
و شایعات پیرامون ورشکستگی بانک ها در هفته های 
اخیر، خبرهای گوناگونی از شرایط نظام بانکی منتشر 
می شود. مساله ای که باعث شده این روزها نظام بانکی 
بیشتر زیر ذره بین عموم جامعه قرار گیرد و نگرانی از 
سلامت بانک ها افزایش یافته است. به احتمال زیاد 
این اعتراض ها همانند چند مورد قبلی با دخالت بانک 
مرکزی و انحلال و ادغام و تخصیص یک خط اعتباری، 
در نهایت فیصله خواهد یافت، ولی این به معنای پایان 
مساله نیست. از یک سو مشکلات ساختاری و مجموعه 
نظام پولی و بانکی کشور بسیار آماده تکرار این پدیده 
حتی در ابعاد گسترده تر است و از سوی دیگر، نظام 
بانکی کشور گرفتار مشکلات و چالش هایی است که 
عملا این مجموعه به یک تنگنای رشد اقتصادی و 

عامل بی ثباتی اقتصاد کلان بدل شده است.
و  حاشیه ها  از  اخیر صرف نظر  بانکی  عتراض های  ا
بهره برداری های سیاسی، یک هشدار و زنگ خطری 
است که به وضوح، لزوم اصلاح نظام بانکی را گوشزد 
می کند. تا چندی پیش، هراس بانکی پدیده مبتلابه 
اقتصاد ایران در نظر گرفته نمی شد و عدم مواجه با 
غالب  متوالی،  دهه های  برای  بانک ها  رشکستگی  و
بودن سهم دولت در مدیریت شبکه بانکی و ماهیت 
دولتی و نهادی سهامداران بانکی نوعی ضمانت ضمنی 
استمرار فعالیت بانک ها را در ذهن سپرده گذاران و 
قانون  نبود  بود.  کرده  نهادینه  سیاست گذاران  تی  ح
ورشکستگی و دسته بندی نکردن نهادهای سپرده پذیر 

سالم و ناسالم از سوی مقام ناظر بانکی نیز به تثبیت 
این تصور کمک کرد.

چالش های نظام بانکی و پولی کشور از ابعاد و زوایای 
مختلف قابل بررسی و تحلیل است. بخشی از چالش ها 
و مشکلات نیز معطوف به ساختار نظام بانکی است و 
بخش دیگر، مسایل و مشکلات نظام بانکی، ناظر بر 
ابزارهای سیاست گذاری و نظارتی و عموما مربوط به 
از مشکلات  بانک مرکزی است. گروه دیگری  حوزه 
نظام بانکی نیز مربوط به مسایل پیرامونی و متاثر از 
البته  است.  اقتصادی  و سیاست های کلان  تغیرها  م
به این موضوع، می توان از منظر اقتصاد سیاسی نیز 
نگریست. عدم شفافیت و سطح پایین استانداردهای 
نظارتی می تواند تضمین کننده منافع برخی گروه های 

ذینفع در ابعاد کلان باشد.
در دولت قبل با حمایت و پشتیبانی برخی دستگاه ها 
عناوین  تحت  موسساتی  غیرمرتبط،  ارگان های  و 
موسسات پولی و تعاونی اعتبار و امثال آن بدون احراز 
شرایط قانونی و بدون دریافت مجوز از بانک مرکزی 
با اغماض و تسامح نهادهای ذی صلاح تشکیل شده 
بدون  موسسات  این  یافتند.  گسترش  سرعت  به  و 
رعایت هیچ یک از ضوابط و شرایط قانونی لازم، اقدام 
به گسترش شعب در سراسر کشور کرده و با پرداخت 
سودهای بالا و نامتعارف، در ابعاد وسیعی نسبت به 
از  موسسات  این گونه  کردند.  مبادرت  سپرده  ذب  ج
یک سو با ورود به بازار دارایی هایی مانند بازار مسکن، 
ارز و طلا با استفاده از سپرده های مردم، موجب اخلال 
در این بازارها شده و از سوی دیگر، با توجه به پرداخت 
بهره های غیرمتعارف در مدیریت منابع و مصارف خود 
دچار مشکل شدند. وقتی که پیش گیری به موقع انجام 
نگیرد، باید به درمان فکر کرد. در ایران در سال های 
گذشته، ادغام بانک ها و موسسات غیرمجاز با یکدیگر به 

عنوان یک راهکار در نظر گرفته شده است.
ادغام در سایر کشورها نیز به عنوان یکی از راه های 
متعارف حل مشکل بانک های بحران زده مورد استفاده 

قرار می گیرد، اما ادغامی که در ایران انجام شده است، 
می گیرد،  انجام  دیگر  کشورهای  در  که  ادغامی  ا  ب
تفاوت هایی دارد. ادغام در سایر کشورها عبارت است 
از برعهده گرفتن تعهدات و مسوولیت های یک بانک 
کوچک بحران زده از سوی یک بانک بزرگ که فعالیت 
سالمی دارد. بدین صورت یک بانک بزرگ خوب، یک 
انک کوچک بد را در خود ادغام می کند. البته این  ب
سوال وجود دارد که اگر یک بانک واقعا بد و بحران زده 
است، چرا باید یک بانک بزرگ سالم بپذیرد که آن 
بانک  و  رابطه، دولت  این  ادغام کند. در  ا در خود  ر
مرکزی می توانند انگیزه هایی را برای بانک بزرگ سالم 
ایجاد کنند و در عین حال، ممکن است مشکل بانک 
بحران زده صرفا مربوط به این باشد که دارایی های نقد 
کافی در اختیار ندارد، اما مجموع اموال آن از مجموع 

تعهدات آن بیشتر است.
باید به این نکته دقت کرد که ادغام این موسسات 
مشکل دار می تواند منجر به تشدید مشکلات آنها شود. 
بخش پولی و بانکی جای بی سامان و بی نظمی نیست. 
موسسات و بانک هایی که به واسطه نفوذ خود تا این جا 
آمده اند، باید بدانند که قرار است قاعده بازی از این 
مرحله به بعد عوض شود و در این بخش با همه قرار 

است با یک قاعده و براساس یک قانون رفتار شود.
کار  با  مانده،  باقی  فرصتی  تا  که  باشد  واسمان  ح
کارشناسی و علمی نظام بانکی را سر و سامان بدهیم. 
بانکداری یک تخصص است و هر کسی نباید به خود 
اجازه ورود به این حوزه را بدهد. نظام بانکی کشورمان 
رای این که بتواند به طور موثری نقش واسطه گری  ب
را در جذب سرمایه گذاری های  و تسهیل گری خود 
خارجی و نیز تسهیل مبادلات بین المللی ایفا کند، 
لازم است به طور جدی برنامه های مبارزه با پولشویی و 
ارتقای سطح همکاری های بین المللی در زمینه مبارزه 
با پولشویی و برقراری شفافیت و سلامت مالی در نظام 
بانکی کشور پیگیری شود. نظام بانکی ما باید هر چه 

زودتر به استانداردهای بین المللی نزدیک شود.

بخش پولی و بانکی بی سامان و بی نظم نیست

تغییر قواعد بازی در اقتصاد ایران
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رئیس کمیته تعیین وضعیت بازیکنان فدراسیون فوتبال:

محرومیت پرسپولیس برداشته میشود
رئیس کمیته تعیین وضعیت بازیکنان فدراسیون فوتبال می گوید محرومیت 
پرسپولیس از جذب بازیکنان خارجی در صورت ارائه مستندات، امروز برداشته 

می شود.
روزبه وثوق احمدی درباره آخرین وضعیت باشگاه های بدهکار فوتبال ایران و 
ممنوعیت از خرید بازیکنان خارجی، گفت: روز گذشته جلسه ای را با علی اکبر 
طاهری سرپرست باشگاه پرسپولیس داشتیم. طاهری اعلام کرد که مطالبات سپانویچ، 
گابریل، دسوزا و تادئو پرداخت شده است و ما این موضوع را صورت جلسه کردیم. قرار 
شد طاهری امروز مستندات پرداخت این بدهی ها را بیاورد. در اینصورت محرومیت 
پرسپولیس از جذب بازیکن خارجی برداشته می شود. رئیس کمیته تعیین وضعیت 
بازیکنان درباره سایر پرونده های پرسپولیس در مجامع بین المللی تاکید کرد: پرونده 
های دیگر در حال رسیدگی است و منجر به رای قطعی نشده است. تا زمانی هم که 
رای قطعی صادر نشود، مشکلی برای پرسپولیس و دیگر باشگاه های پیش نمی آید.

»اگر محرومیت پرسپولیس توسط فدراسیون فوتبال برداشته شود ولی بعد از چند 
هفته پرونده های این باشگاه در دادگاه عالی ورزش به یکباره منجر به رای قطعی شود 
آن موقع وضعیت پرسپولیس چه می شود؟« رئیس کمیته تعیین وضعیت بازیکنان 
در پاسخ به این سئوال تصریح کرد: هیات رئیسه مصوب کرده است که حکم منجر 
به رای قطعی در زمان نقل و انتقالات نباشد. مطمئنا اگر دادگاه عالی ورزش هم رای 
صادر کند، پرسپولیس وقت دارد که آنرا اجرا کند. وی در خصوص وضعیت باشگاه 
استقلال هم تصریح کرد: آقای افتخاری گفتند که بدهی عادل شیحی و ساموئل 
را پرداخت کرده اند. قرار بود روز ۱۶ خرداد باشگاه استقلال مستنداتش را برای ما 
بیاورد ولی نه آقای افتخاری و نه نماینده باشگاه، در این جلسه حضور نیافت. مدتی 
بعد مدیرعامل استقلال تماس گرفت و اعلام کرد که مدارکمان را می آوریم ولی 
هنوز این اتفاق نیفتاده است. رئیس کمیته تعیین وضعیت بازیکنان درباره وضعیت 
باشگاه های پدیده و سیاه جامگان گفت: باشگاه پدیده ۴ پرونده دارد ولی مستنداتی 
نداده است. این باشگاه کماکان مشکل دارد. سیاه جامگان مدارکش را ارائه داد و می 
تواند بازیکن خارجی جدید جذب کند. وثوق احمدی در خصوص باشگاه نفت تهران 
هم گفت: قرار بود نماینده این باشگاه مستندات پرداخت بدهی ها را بیاورد که این 
باشگاه هم تا الان مدارکش را ارائه نداده است. به این ترتیب پدیده، استقلال و نفت 
تهران تا الان مشکل جذب بازیکن خارجی دارند. باشگاه تراکتورسازی هم که از نقل 

و انتقالات محروم است.

پیشنهاد باشگاه تراکتورسازی به خالد؛

 یک میلیارد و ۱00 میلیون بگیر و قراردادت را 
تمدید کن

مدافع ناراضی تیم تراکتورسازی پیشنهاد مبلغ جدیدی از سوی این باشگاه دریافت 
کرده است.

مدافع فصل گذشته تیم تراکتورسازی از حدود دو هفته پیش مذاکراتش را با 
مسئولان این باشگاه آغاز کرده است، اما این بازیکن در نهایت اعلام کرد که می خواهد 
از این تیم جدا شود. پیش از این پیشنهاد بالای شفیعی دلیل عدم توافق دو طرف اعلام 
شده بود. گفته می شد مدافع تراکتوری ها مبلغ ۱.۵ میلیارد را برای تمدید قراردادش 
درخواست کرده است. این در حالی است که قرارداد فصل گذشته شفیعی ۷۵۰ میلیون 
بوده و طبیعتاً دو برابر شدن این مبلغ در فاصله یک فصل منطقی به نظر نمی رسد. هر 
چند شنیده می شود در مراحل بعدی شفیعی پیشنهاد کمتری به باشگاه داده است، 
اما همچنان رقم مورد درخواست شفیعی، او را به گران ترین بازیکن فصل تراکتورسازی 
تبدیل می کند. اگر دلیل عدم توافق دو طرف مبلغ پیشنهادی شفیعی نبوده باشد، تنها 
موضوع باقیمانده موضوع مطالبات این بازیکن است. در این بخش هم شرایط شفیعی از 
سایر بازیکنان تراکتورسازی بهتر بوده و این بازیکن ۷۵ درصد از مبلغ قرارداد خودش را 
دریافت کرده و الان فقط ۲۵ درصد از باقی مانده است. مسئولان باشگاه تراکتورسازی 
اعلام کرده اند که این مبلغ هم به زودی پرداخت می شود. از سوی دیگر مسئولان باشگاه 
تراکتورسازی مدعی هستند حتی مطالبات فصل های قبلی خالد شفیعی نیز پیش از 
آغاز این فصل پرداخت می شود. تنها موضوع باقیمانده که می تواند منجر به نا امیدی 
خالد از ادامه مذاکرات شده باشد، مبلغ پیشنهادی قرارداد است. باشگاه تراکتورسازی 
حاضر به پرداخت یک میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان برای تمدید قرارداد خالد شفیعی 
است. البته اگرمطالبات باقی مانده از گذشته نیز پرداخت شود، شفیعی در این فصل 
مبلغی در حدود یک و نیم میلیارد از تراکتورسازی دریافت خواهد کرد. گفته می شود او 

از تیم های ذوب آهن، استقلال و سپاهان پیشنهاد دارد.

جپاروف باید برگردد؛

نامه باشگاه استقلال به فدراسیون فوتبال و فیفا 
برای بازیکن ازبک

باشگاه استقلال در نامه ای به فدراسیون فوتبال ایران و فیفا اعلام کرده است »سرور 
جپاروف« بازیکن این باشگاه است و حق حضور در تیم دیگری را ندارد.

باشگاه استقلال به شدت پیگیر بازگشت سرور جپاروفی است که فصل گذشته 
با استقلال قرارداد بست ولی به خاطر محرومیت این باشگاه از نقل و انتقالات، به 
صورت قرضی به سپاهان پیوست. باشگاه استقلال در نامه ای به کمیته تعیین وضعیت 
بازیکنان فدراسیون فوتبال و فیفا اعلام کرده است جپاروف بازیکن این باشگاه بوده 
و در صورت حضور در تیم دیگری، از وی شکایت خواهد شد. روزبه وثوق احمدی 
سرپرست کمیته تعیین وضعیت بازیکنان فدراسیون فوتبال در این خصوص به 
خبرنگار مهر، گفت: باشگاه استقلال نیم فصل سال گذشته از ثبت قرارداد بازیکن 
محروم بود ولی از عقد قرارداد محروم نبود. به همین خاطر این باشگاه قرارداد جپاروف 
را بست ولی به خاطر محرومیت از ثبت، این بازیکن به صورت قرضی راهی سپاهان 
شد. وی تاکید کرد: به همین خاطر جپاروف بازیکن استقلال محسوب می شود. اگر 
این بازیکن در داخل ایران به تیم دیگری برود، ما پیگیر پرونده وی خواهیم بود و اگر 
این بازیکن به تیم خارجی بپیوندد، فیفا نامه استقلال را پیگیری می کند. با این حال 
به خاطر اینکه هنوز فصل نقل و انتقالات شروع نشده است و هنوز جپاروف با تیم 

دیگری قرارداد نبسته، نمی توانیم کاری کنیم.

کمال به فکر حضور در جام جهانی؛

هافبک پرسپولیس قراردادش را تمدید می کند
هافبک میانی تیم فوتبال پرسپولیس قرارداد خود را با این تیم برای حضور در فصل 

جدید رقابت های لیگ برتر تمدید خواهد کرد.
کمال کامیابی نیا هافبک پرسپولیس که به تازگی از بند مصدومیت رهایی یافته 
است طی روزهای آینده به باشگاه می رود تا قراردادش را برای یک فصل دیگر تمدید 
کند. این بازیکن که از دو تیم آسیایی هم پیشنهاد دارد می خواهد در سال منتهی 
به جام جهانی در لیگ برتر ایران بماند تا شانس خود را برای حضور مجدد در جمع 
شاگردان کارلوس کی روش افزایش دهد.  مدیر برنامه های کامیابی نیا خبر تمدید 
قرارداد این بازیکن را تایید کرد تا خیال برانکو ایوانکوویچ در میانه میدان راحت شود.

 کامیابی نیا تمرینات اختصاصی خود را زیر نظر کادر پزشکی باشگاه پرسپولیس 
دنبال می کند تا با شروع تمرینات پرسپولیس به جمع هم تیمی هایش اضافه شود.

عبدالله زاده در جمع فولادی ها ماندگار شد
هافبک فولاد خوزستان برای ادامه همکاری با تیم بزرگسالان این باشگاه به توافق 

دست یافت.
پیش از ظهر روز)چهارشنبه( جلسه ای بین مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان و 
احمد عبدالله زاده برگزار شد که در پایان طرفین برای ادامه همکاری در لیگ برتر 

هفدهم فوتبال کشور به توافقات لازم دست یافتند.
این بازیکن که از رده جوانان سابقه عضویت در باشگاه فولاد خوزستان را در کارنامه 
خود داشته، در فصل گذشته مجموعا ۱۴۶۰ دقیقه برای فولاد در میادین حضور 

یافته بود.
پیش از این مسئولان باشگاه فولاد خوزستان با حمید گلزاری امجد، مهاجم فصل 
پیش تیم گل گهر سیرجان و همچنین رحیم زهیوی مهاجم تیم الشحانیه قطر 

قرارداد همکاری امضا کرده بودند.

مهاجم صبا به پارس جنوبی پیوست
مهاجم ۲۱ ساله صبای قم با باشگاه پارس جنوبی جم قرارداد امضا کرد.

مجید علیاری که فصل گذشته از تیم مقاومت تهران راهی صبای قم شد و در 
نخستین سال حضورش در یک تیم لیگ برتری ۹ بازی انجام داد فصل آینده در تیم 
پاس جنوبی جم به میدان خواهد رفت. این هافبک- مهاجم فصل اخیر صبا به دلیل 
اینکه یک فصل دیگر با این باشگاه قرارداد داشت، با پرداخت مبلغ رضایت نامه از جمع 
قمی ها جدا شد تا به عنوان سهمیه زیر ۲۳ سال به جمع شاگردان مهدی تارتار اضافه 

شود. پیش از علیاری، فروزان هم از صبا به پارس جنوبی جم رفته بود.

مربیگری اش  سال  هفتمین  در  پرتغالی  مرد 
در ایران راحت ترین صعود تاریخ فوتبال ایران به 

جام جهانی را به مردم ایران هدیه داد.
نتایج خود گویای همه چیز است و باید این مرد 
را با همه ی اخلاق ها و منطق هایش پذیرفت. او 
کاری کرده است کارستان و تیمی را ساخته که 
می توان با کمترین استرس و نگرانی به تماشای 
بازی هایش نشست. تیمی بدون نشیب و افت های 
ناگهانی و تیمی صاحب نظم و کلاس. این صعود 
مقتدرانه آن هم به عنوان تیم اول گروه و در 
مقدماتی  در  دیگر  بازی  دو  هنوز  که  شرایطی 
جام جهانی در پیش است جای هیچ انتقادی از 
سرمربی تیم ملی باقی نمی گذارد. به خصوص آنکه 
او در نهایت اجازه نداد اختلافات بین او و باشگاه 
پرسپولیس تاثیرش را در جو تیم ملی بگذارد و 
پس از یک دوره لجاجت با سرمربی این تیم، به 

این اختلافات پایان بخشید. 
صعود آسان به جام جهانی اما یک نکته ی منفی 
نیز دارد و آن افزایش سطح توقعات از تیم ملی در 
جام جهانی است . همان بلایی که بر سر تیم برانکو 
نیز آمد و پس از صعود بی دردسر به جام جهانی 
۲۰۰۶ همه توقع بردن مکزیک و پرتغال و صعود 
به دور دوم جام جهانی را داشتند.  همین شد که 
عادل فردوسی پور متاثر از جو جامعه در پایان بازی 
ایران و آنگولا غزل خداحافظی برانکو را خواند و 
پس از آن تیم ملی وارد چرخه ی حضور مربیان 

ایرانی کم تجربه روی نیمکت خود شد و سال های 
افت فوتبال ایران فرا رسید. تیم برانکو با مصدومیت 
و افت بازیکنان کلیدی اش مواجه شد و قبل از قدم 

گذاشتن به جام جهانی اختلافات بین فدراسیون و 
سازمان تربیت بدنی نیز تاثیرش را بر آماده سازی 
انتظار  که  آن گونه  نتایج  تا  گذاشت  ملی  تیم 

می رفت رقم نخورد . اکنون نیز همه از هدف صعود 
به مرحله یک هشتم نهایی جام جهانی روسیه 
می گویند. صعود به مرحله یک هشتم نهایی جام 

جهانی نیازمند تدارکات حرفه ای است که البته 
قول هایی در این زمینه از سوی دولت و فدراسیون 
داده شده است. ضمن اینکه وضعیت حریفان تیم 
ملی نیز بسیار تاثیرگذار است و قرار گرفتن در 
گروهی دشوار می تواند تنها حضور آبرومندانه در 
جام را توجیه کند. هر چند خود کیروش آنقدر 
از  جاه طلب است که گوشه چشمی به صعود 
گروهش داشته باشد اما این را نیز باید در نظر 
داشت که شش ماه پس از جام جهانی، مسابقات 
جام ملت های آسیا در پیش است و این دوره از 
بازی ها می تواند بهترین زمان برای فتح این جام 
باشد. اگر با بالا رفتن سطح توقعات، عدم صعود به 
دور بعد یک نوع ناکامی تلقی شود چه بسا کیروش 
نیز همانند برانکو به ایران بازنگردد و تعویض مربی 

باعث شود رویایی قهرمانی در آسیا بر باد رود.
کیروش اکنون پس از شش سال سرمربیگری 
تیم ملی متخصص بردن تیم های آسیایی شده 
است. تیم ملی پس از انقلاب موفق به فتح جام 
این  فینال  به  رسیدن  حتی  و  آسیا  ملت های 
بازی ها نشده است. یک سال و نیم دیگر کیروش 
و بازیکنانش می توانند در امارات یک قهرمانی 
تاریخی را به فوتبال ایران هدیه کنند. شرط تحقق 
این امر، منطقی بودن سطح توقعات از تیم ملی در 
جام جهانی است و اینکه فدراسیون نیز از همین 
الان و فارغ از نتایج جام جهانی قرارداد کیروش را 
حداقل تا مسابقات جام ملت های آسیا تمدید کند.

 مأموریت جدید فدراسیون

تمدید با کی روش تا جام ملت های آسیا

پیش بینی سایت آلمانی از موفقیت ایران 
در جام جهانی روسیه

سایت آلمانی فوسبال درباره راهیابی ایران به جام جهانی روسیه و احتمال موفقیت 
در جام جهانی گزارشی را منتشر کرده است.

راهیابی تیم   ملی فوتبال ایران به جام جهانی روسیه، باعث تمجید رسانه های دنیا 
از تیم   ملی شده است.

در این بین سایت فوسبال آلمان با اشاره به صعود تیم   ملی فوتبال ایران به جام 
جهانی نوشت: هر چند فوتبال آسیا پیشرفت های خوبی در دهه های گذشته داشته 
ولی همچنان تعداد تیم های این قاره در جام جهانی محدود است و تنها چهار تیم 
به صورت مستقیم به جام جهانی صعود می کنند و همین باعث شده رقابت در بین 

تیم ها برای حضور در جام جهانی سخت باشد.
تیم   ملی فوتبال ایران خیلی زود توانست صعودش را از این قاره قطعی کند و این 

نشان می دهد که چقدر عملکرد ملی پوشان ایران در این رقابت ها خوب بوده است.
قهرمان سه دوره جام ملت های آسیا زودتر از تمام تیم های آسیایی به جام جهانی 
روسیه راه پیدا کرد. بازیکنان ایرانی قبلا سابقه خوبی در بوندسلیگا داشتند. افرادی 
همچون علی دایی، کریم باقری، خداداد عزیزی، مهدی مهدوی کیا، علی کریمی، 
وحید هاشمیان و فریدون زندی از جمله بازیکنانی بودند که قبلا از ایران پایشان به 
بوندسلیگا باز شد. در حال  حاضر تنها اشکان دژاگه در بوندسلیگا بازی می کند ولی 
تعداد بازیکنانی که در لیگ های دیگر اروپایی بازی می کنند بسیار بیشتر شده است.

تیم   ملی فوتبال ایران تاکنون در چهار دوره حضور در جام جهانی فقط یک برد 
به دست آورده است ولی این بار ایرانی ها امیدوار هستند که کارلوس کی روش بتواند 

حداقل دومین برد ایران در جام جهانی در روسیه را به دست بیاورد.

آزمون:

 ایران می خواهد مثل کره 2002 باشد
مهاجم گلزن تیم   ملی فوتبال ایران ابراز امیدواری کرد این تیم در جام جهانی 
عملکرد بسیار خوبی داشته باشد و بتواند مانند کره در جام جهانی ۲۰۰۲ عمل کند.

بعد از درخشش سردار آزمون و صعود تیم   ملی فوتبال ایران به جام جهانی ۲۰۱۸ 
روسیه، مهاجم جوان ایرانی ابراز امیدواری کرد تیم   ملی ایران بتواند مانند کره جنوبی 

در سال ۲۰۰۲ عمل کند و بهترین نتیجه  تیم های آسیایی را کسب کند.
کره جنوبی در سال ۲۰۰۲ موفق شد در رده چهارم جام جهانی قرار گیرد و بهترین 
نتیجه  تیم های آسیایی را در این رقابت ها کسب کند.سردار آزمون ۲۲ ساله که با 
گل های خودش کمک زیادی به صعود تیم   ملی ایران به جام جهانی کرد، محصول 
آکادمی سپاهان در ایران است. در حالی که خیلی ها انتظار دارند که آزمون در  تیمی 
بزرگ بازی  کند او هم چنان در روستوف روسیه بازی می کند.او درباره حضور در 
تیمی بزرگ و معتبر، گفت : من به شخصه دوست دارم که در یک باشگاه بزرگ در 
اروپا بازی کنم  ولی مهم این است که در بهترین زمان ممکن این تصمیم را بگیرم. 
خودم فکر می کنم در آینده ای نزدیک این اتفاق رخ دهد و به تیمی بزرگ در اروپا 
بپیوندم.مهاجم گلزن تیم   ملی فوتبال ایران در ادامه  درباره حضور در جام جهانی 
روسیه، گفت : رقابت با بهترین بازیکنان جهان در جام جهانی رویایی است که خیلی 
دوست دارم به آن برسم. جام جهانی سکوی پرتابی برای من خواهد بود. من امیدوارم 
که در این جام جهانی بتوانیم به مراحل پایانی صعود کنیم و مانند کره جنوبی که در 

جام جهانی ۲۰۰۲ چهارم شد عمل کنیم.

مظلومی:

تیم ملی باید محک جدی بخورد
سرمربی پیشین استقلال تأکید کرد که تیم ملی برای موفقیت در جام جهانی باید 

محک جدی بخورد.
پرویز مظلومی درخصوص صعود تیم ملی به جام جهانی گفت: این موفقیت را به 
بازیکنان، کادر فنی، فدراسیون فوتبال و مردم تبریک می گویم، ولی نباید در باد این 
صعود بخوابیم. باید اردوهای تدارکاتی مناسب و بازی های دوستانه با تیم های پرقدرت 

دنیا را برای تیم ملی برنامه ریزی کنیم. 
تیم ملی بعد از بازی با سوئد دیگر با تیم های قوی بازی نکرده و این درحالی است 
که تیم ما نیاز به محک جدی دارد تا ببینیم در روزهای سخت چه کاره هستیم. 
وی درباره اینکه برخی انتظار دارند ایران در جام جهانی از گروه خودش صعود کند، 
 تأکید کرد: دیگر نباید به فکر این باشیم که در جام جهانی فقط سه بازی انجام داده 

و به ایران برگردیم. 
یک تعامل خوب باید بین تیم ملی، باشگاه ها و فدراسیون ایجاد شود تا بتوانیم شاهد 
رشد بیشتر تیم کشورمان باشیم. آمار کی روش در این چند سال واقعا خوب بوده 

است، ولی برای رفتن به جام جهانی باید خودمان را بیشتر آماده کنیم. 
یکسری از لج و لج بازی ها باید از بین برود و کی روش هم باید با فدراسیون بیشتر 
تعامل داشته باشد. سرمربی پیشین استقلال درمورد اینکه آیا سیستم فعلی کی روش 
می تواند در جام جهانی هم جواب دهد،  گفت: به هر حال خوب دفاع کردن یک 
امتیاز مهم است که در جام جهانی هم به درد می خورد، ولی ما در این جام با تیم های 
قدرتمندی بازی خواهیم کرد. بر همین اساس باید روی کارهای تهاجمی هم بیشتر 

برنامه ریزی کنیم. 
مظلومی در خصوص شکست چند هفته پیش استقلال مقابل العین، آن هم در 
شرایطی که خودش بعد از این بازی سکوت کرده بود، اظهار داشت: فکر نمی کنم باید 
حرف خاصی می زدم. من هم مثل همه استقلالی ها از این باخت سرافکنده شدم، ولی 
شکست برای العین یک اتفاق بود. اگر دو تیم ۱۰بار دیگر هم با یکدیگر بازی کنند، 

چنین نتیجه ای رخ نخواهد داد. 
به هر حال این شکست ناراحت کننده بود. وی در مورد اینکه آیا عملکرد استقلال 
در فصل گذشته قابل قبول بود یا خیر، عنوان کرد: استقلال در لیگ عملکرد خوبی 

داشت و در آسیا هم صعود کرد، اما شکست مقابل العین کار را خراب کرد.

برانکو تکلیف نریمان جهان را مشخص می کند
سرمربی پرسپولیس درباره ماندن یا رفتن هافبک تیمش تصمیم گیری می کند.

برانکو ایوانکوویچ سرمربی پرسپولیس نظر نهایی را در خصوص سامان نریمان جهان 
می دهد. مسئولان پرسپولیس منتظر تصمیم سرمربی این تیم هستند تا تکلیف 

ماندن یا رفتن نریمان جهان را مشخص کنند.
گفته می شود سرمربی پرسپولیس نریمان جهان را آخرین گزینه خود در لیست 
خروج قرار داده است. اگر پرسپولیسی ها بتوانند گزینه بهتری پیدا کنند رضایتنامه 

نریمان جهان را صادر خواهند کرد.
قرار است شنبه هفته آینده درباره هافبک پرسپولیسی ها نتیجه نهایی اعلام شود.

بازیکن سابق تیم   ملی فوتبال ایران می گوید هر کسی از صعود تیم ملی به 
جام جهانی خوشحال نشده باشد، عرق ملی ندارد. مهدی مهدوی کیا درباره 
مسائل مختلف فوتبال ایران از جمله تیم   ملی و صعود این تیم به جام جهانی 
۲۰۱۸ روسیه و همین طور صعود تیم فوتبال پرسپولیس به جمع هشت تیم برتر 
آسیا، صحبت کرد. او در بخشی از این گفت وگو به حضور بازیکنان ایرانی هم در 
لیگ های خارجی اشاره کرد و گفت: هر بازیکنی که پیشنهادی از اروپا دارد باید 
این پیشنهاد را بپذیرد و حتی اگر هم شده از تیم های کوچک اروپایی کارش را 

شروع کند.
در ادامه  گفت وگوی مهدی مهدوی کیا را با خبرنگار ایسنا، می خوانید:

* ابتدا می خواهیم درباره وضعیت خودتان صحبت کنید. شرایطتان در 
باشگاه هامبورگ چگونه است و یا آیا قرار نیست به ایران بیایید و در 

یکی از باشگاه های ایرانی به مربیگری ادامه  دهید؟
فعلا برنامه ای برای این موضوع در نظر ندارم. من در باشگاه هامبورگ فعالیت 
می کنم و دو هفته  قبل مدرک مربیگری حرفه ای درجه B را در آلمان گرفته ام 
و در حال  حاضر هم قصد دارم که بالاترین درجات مربیگری را در آلمان بگیرم. 
قاعدتا دوست دارم به فوتبال کشورم خدمت کنم. برای این موضوع هم شعار 
نداده ام و کار کردن در فوتبال را از تیم های پایه آغاز کردم اما این که بخواهم در 
باشگاهی به صورت رسمی مربیگری کنم، هنوز تصمیم نگرفته ام و باید ببینم که 

در آینده چه اتفاقی رخ می دهد.
اروپا  تورنمنتی  در  کنید.  آکادمی تان هم صحبت  درباره وضعیت   *

شرکت کردید و نتایج قابل قبولی هم گرفتید.
نتایج برای ما در این تورنمنت ها اهمیت آن چنانی نداشت زیرا ما به کسب 
تجربه بیشتر فکر می کنیم. تیم ما در تورنمنت زیر ۱۴ ساله های سوئد شرکت 
کرد که تجربه بسیار خوبی در این رقابت ها به دست آورد. در ادامه  هم به آلمان 
رفت و در یک بازی دوستانه برابر تیم هامبورگ قرار گرفت. البته ما در تورنمنت 
سوئد برابر تیمی از بارسلونا که در اصل تیم لاماسیا بود قرار گرفتیم و با وجود این 
که همه تیم های حاضر در این رقابت ها با اختلاف هفت یا هشت گل برابر این تیم 
شکست می خوردند، ما فقط دو گل دریافت کردیم. آن هم در شرایطی که نیمه 
نخست را ۲ بر صفر شکست خوردیم اما در نیمه دوم کاملا مقاومت کردیم و هیچ 
گلی از حریف نخوردیم و عملکرد خیلی خوبی نیز داشتیم. جالب است بدانید که 
در مدرسه فوتبال لاماسیا استعدادها را از هفت سالگی در کنترل خود می گیرند و 
به آنها فوتبال را آموزش می دهند. یعنی تیمی که زیر ۱۴ سال بود و برابر ما قرار 
گرفت هفت سال با یکدیگر بودند. این تیم با همان سیستم ۴ - ۳ - ۳ بارسلونا 
بازی می کرد، این یعنی این که آنها را از هم اکنون با سیستمی که تیم بزرگسالان 

بازی می کنند عادت می دهند. 
* پیش از این تمام هزینه های آکادمی تان را به صورت شخصی پرداخت 
می کردید و  اسپانسری نداشتید. آیا هم چنان هم این هزینه ها به صورت 

شخصی پرداخت می شود؟
خوشبختانه با  اسپانسری توافق کرده ایم که فکر می کنم در ماه آینده نام این 
 اسپانسر را به صورت رسمی مطرح کنیم. هزینه های آکادمی واقعا زیاد است و تا 

به امروز بیشتر این هزینه ها را به صورت شخصی پرداخت کرده ایم.
* تیم   ملی فوتبال ایران در مقدماتی جام جهانی 20۱۸ روسیه با نتایج 
خوبی که گرفت، به عنوان تیم نخست از گروهش به جام جهانی صعود 

کرد. ارزیابی تان از شرایط تیم   ملی فوتبال ایران چیست؟
با برنامه ریزی که از قبل این تیم انجام شده بود، این دوره شاهد نتایج خیلی 
خوبی از تیم   ملی بودیم. به طوری که تیم بدون استرس و با خیال راحت به جام 
جهانی روسیه صعود کرد و البته گلی هم در دیدارهای گذشته نیز دریافت نکرد. 
این یک رکورد با ارزش است که در فوتبال ملی ما ثبت شده است. تیم   ملی با 
هشت گل،  ۲۰ امتیاز به دست آورد و نتایج خیلی خوبی را در آسیا گرفت. تیم 
ما بهترین شرایط را دارد و باعث خوشحالی همه مردم ایران شده است. من فکر 
می کنم از الان به بعد باید حمایت هر چه  بیشتری از این تیم صورت بگیرد تا تیم  

 ملی ما بتواند در جام جهانی هم عملکرد قابل قبول و خوبی داشته باشد.
* فکر می کنید دلیل موفقیت تیم   ملی چه بود و چه عاملی مهم ترین 

نقش را داشت؟
تیم ما به صورت کلی عملکرد خوبی داشت. یعنی همدلی و دوستی که در میان 
بازیکنان و کادرفنی شکل گرفته بود نقش مهمی در این موفقیت داشت. کارلوس 
کی روش هم نقش بسیار مهمی داشت. او توانست به خوبی تیم را ارنج کند و یکی 
از نکات مهمی که در تیم   ملی ایجاد کرد بحث استحکام خط دفاعی بود. نباید 
این را فراموش کرد که تیم   ملی نتایج خوبی که گرفت باعث افتخار همه جامعه 
فوتبال ایران شده است. همه در حال  حاضر خوشحال هستند و ما هم از این 
قضیه خوشحال هستیم و امیدواریم که این افتخارات و روند آن ادامه  داشته باشد.
ازبکستان  برابر  بازی  از  * کارلوس کی روش در نشست خبری پس 
عنوان کرد دو نفر در فدراسیون فوتبال از صعود تیم   ملی به جام جهانی 

خوشحال نیستند. برداشت شما از این صحبت ها چیست؟
به اعتقاد من حالا که تیم   ملی به جام جهانی روسیه صعود کرده است بهتر است 
که بحث های حاشیه ایی را کم کنیم و بیشتر به متن ماجرا بپردازیم. همان طور 
که گفتم در حال  حاضر همه از صعود تیم   ملی به جام جهانی خوشحال هستند. 
اگر هم کسی در این میان از صعود تیم   ملی به جام جهانی خوشحال نباشد قاعدتا 
عرق ملی ندارد. از الان ما نباید به این مسائل حاشیه ای فکر کنیم بلکه باید طوری 
برنامه ریزی کنیم که تیم   ملی فوتبال ما به دور دوم برسد. پیش از این تیم   ملی 
طلسم شده بود و فقط یک دوره در میان به جام جهانی صعود می کرد اما این 
طلسم با هنرنمایی کارلوس کی روش و بازیکنان تیم   ملی شکست و ما توانستیم 
برای دومین بار پیاپی به جام جهانی برسیم. امیدوارم که این طلسم هم شکسته 

شود و تیم   ملی بتواند از گروهش به دور بعد این رقابت ها صعود کند.
* شما از آماده سازی تیم   ملی صحبت کردید. به اعتقاد شما مسئولان 
فدراسیون فوتبال چه برنامه ای باید برای تیم   ملی در راه آماده سازی 

جام جهانی تدوین کنند.
در  مهمی  خیلی  نقش  جهانی  جام  از  قبل  بزرگ  تیم های  با  کردن  بازی 
آماده سازی تیم   ملی دارد. تیم ما باید طوری برنامه ریزی کند که با تیم های 
بزرگ بازی دوستانه ای را داشته باشد و اردوهای مناسبی را برگزار کند. دولت هم 
مطمئنا در این میان نقش مهمی دارد و می تواند با حمایت های خود کمک بزرگی 
به تیم   ملی کند. امیدوارم که همه دست به دست هم بدهند و برای حمایت از 

تیم   ملی فوتبال قدم بردارند.
* الکس نوری، سرمربی تیم فوتبال وردربرمن آلمان به ایران آمد و بازی 

ایران را از نزدیک تماشا کرد. شما ارتباطی با او دارید؟
متاسفانه من رابطه ای با آقای نوری ندارم اما برایم افتخار است که یک ایرانی 
سرمربی تیم فوتبال وردربرمن است و این تیم توانسته در بوندسلیگا به بالای 
جدول رده بندی بیاید و نتایج خوبی کسب کند. آنها حتی می توانستند در این 
اواخر سهمیه لیگ اروپا را کسب کنند. من برای آقای نوری آرزوی موفقیت دارم.
* تیم فوتبال پرسپولیس هم این روزها نتایج خوبی کسب کرده است. 
علاوه بر قهرمانی در لیگ برتر، این تیم توانست به جمع هشت تیم برتر 

آسیا نیز راه پیدا کند، نظرتان در این باره چیست؟
واقعا خوشحالم هم در رده ملی و هم در رده باشگاهی موفق عمل کرده ایم. 
وقتی تیمی از ایران به جمع هشت تیم برتر آسیا می رسد باعث خوشحالی همه 
از جمله ما پرسپولیسی ها است. خود من دو بار با پرسپولیس به نیمه نهایی آسیا 
رسیدم اما در این مرحله نتوانستیم موفق باشیم و به فینال راه پیدا کنیم. امیدوارم 

که پرسپولیس امسال بتواند با گذر از این مرحله حتی به قهرمانی آسیا برسد.
ایران در جریان است و  انتقالات در لیگ  * این روزها فصل نقل  و 
برخی از بازیکنان صحبت از پیشنهادهای اروپایی می کنند؛ به نظر شما 
بازیکنان ایرانی برای حضور در تیم های اروپایی چه کاری باید انجام 

بدهند؟
این مساله همیشه در روزنامه ها مطرح می شود که فلان بازیکن از فلان تیم 
اروپایی پیشنهاد دارد. این که چقدر این موضوع واقعیت دارد یا ندارد ما از آن 
اطلاعی نداریم اما من فکر می کنم که بازیکنان جوان ایرانی باید بیشتر تلاش 
کنند و اگر پیشنهادی از اروپا رسید حتی اگر تیم کوچکی بود بپذیرند. آنها باید 
بدانند که شروع کارشان باید از تیم های کوچک باشد. شما به مسعود شجاعی 
و کریم انصاری فرد نگاه کنید که از تیم های کوچک اروپایی کارشان را شروع 
کرده اند و در حال  حاضر هم می درخشند. خود من زمانی که به آلمان آمدم کارم 

را از بوخوم آلمان آغاز کردم و سپس به هامبورگ رفتم.
* البته این روزها برخی از بازیکنان ایرانی صحبت از پیشنهادهای لیگ 

چین می کنند، سطح این لیگ را چطور ارزیابی می کنید؟
فوتبال چین طی سال های اخیر سرمایه گذاری خوبی در فوتبال انجام داده است 
و بزرگان اروپا را به کشورش برده است. حتی چند روز اخیر هم فابیو کاپلو به 
چین رفت. آنها می خواهند در آینده ای نزدیک موفقیت های چشمگیری در آسیا 
به دست بیاورند اما من فکر می کنم که اگر بازیکنان ایرانی به دنبال پول و همین 
طور منافع مالی نباشند می توانند به اروپا بیایند و در این جا کارشان را دنبال کنند.
* می خواهیم درباره کارلوس کی روش از شما سوال دیگری بپرسیم. 
خیلی ها معقتدند که او باید برای جام جهانی و حتی بعد از جام جهانی 
روسیه هم سرمربی تیم   ملی فوتبال ایران باقی بماند. می خواهیم نظرتان 

را در این باره بدانیم.
کارلوس کی روش یکی از بهترین مربیان خارجی است که به فوتبال ایران آمده 
است. او در طی این سال ها نتایج بسیار خوبی برای فوتبال ایران به دست آورده 
و شناخت خوبی هم از بازیکنان ایرانی و تیم   ملی فوتبال ایران دارد، بنابراین باید 
بماند و کارش را در جام جهانی ادامه  دهد تا ان شاء الله طلسم صعود نکردن مان را 

بشکنیم و به دور بعد راه پیدا کنیم.

"امیدوارم طلسم صعود به مرحله حذفی جام جهانی هم شکسته شود"

مهدوی کیا: هر که از صعود تیم ملی خوشحال نشده عرق ملی ندارد

شماره ۷ بار دیگر در پرسپولیس بی ثباتی خود را 
نمایان کرد تا معلوم شود محترم ترین شماره تاریخ 
فوتبال پرسپولیس نه برای هواداران ونه برای بازیکنان 

تیم ثبات ندارد.
 بعد از جدایی علی پروین در پرسپولیس دو، سه 
نفر از بازیکنان در مسابقاتی به اشتباه این شماره را بر 
تن کردند، بقیه نفرات بعد از پوشیدن شماره ۷ یا مثل 
استیلی به رغبت این شماره را از تن در آوردند ، یا دچار 
افت شده و از این تیم کنار گذاشته شدند و یا مثل 
سروش رفیعی بعد از چند ماه حضور در پرسپولیس 
از این تیم جدا شدند. ای کاش مدیران پرسپولیس یا 
این شماره را یک بار برای همیشه به قاعده و با ضمانت 

اجرا به ویترین افتخار موزه باشگاه بسپارند یا به بازیکنی 
بدهند که حداقل ۲ سال در پرسپولیس حضور داشته 
باشد. به هر حال بعد از رفتن علی پروین در پرسپولیس 
این نفرات ولو برای یک بازی این شماره را بر تن کردند:

ریاحی۳-حامد  لرستانی۲-عبدالله  ۱-کوروش 
علی  استیلی۵-حمیدرضا  کاویانپور۴-حمیدرضا 
۸-میثم  بادامکی۷-محمدپروین  عسگر۶-حسین 

سلیمانی ۹-علی علی پور ۱۰-سروش رفیعی
به نظر می آید که محسن مسلمان که شماره ۷ را 
به خاطر ملاحظات قدیمی بر تن نکرده، بهترین گزینه 
برای پوشیدن شماره ۷ در پرسپولیس است مگر این که 

خودش شماره ۷۷ را بر ۷ ترجیح دهد.

 هفتی که برای پرسپولیسی ها خوش یمن نیست 
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چه موقع گلویتان مشکلی دارد؟
برای همه افراد پیش می آید که به دلیل سرماخوردگی دچار گلو درد شوند. در واقع 
گلودرد، خشکی گلو، دفع خلط از گلو و غیره جزو مشکلات رایج در بین مردم است. اما 
برخی مواقع گلودرد طولانی مدت، گرفتگی صدا و غیره جزو مواردی است که باید با پزشک 
در میان گذاشته شوند. در ادامه علائمی را که نشان دهنده وجود مشکلی در گلو هستند، 

عنوان می کنیم.
گلودرد طولانی مدت

در حالت عادی، گلودرد امری طبیعی می باشد و با برطرف شدن عامل آن بهبود می یابد، 
اما زمانی که گلودرد طولانی شده و در یک قسمت ثابت گلو باقی می ماند، باید به پزشک 
متخصص گوش، حلق و بینی مراجعه کنید. به خاطر اینکه این طولانی شدن از عوامل 
متعددی ناشی می شود. عواملی مانند آفت و دیگر مشکلات مربوط به بیماری های گوش، 
حلق و بینی یا حتی سرطان در این مشکل دخالت دارند.  اما در همه موارد، گلودردی که 
بیش از ۱۰ روز طول می کشد نیاز به مراجعه به پزشک متخصص دارد. توجه داشته باشید 
که نباید چنین علائمی نادیده و بی اهمیت انگاشته شوند، بخصوص در بین افرادی که عادت 
به مصرف الکل و سیگار دارند، زیرا این دو عامل خطر بروز سرطان های گوش، حلق و بینی را 
افزایش می دهد. بهتر است بدانید که تب همراه با گلودرد عامل نگران کننده ای نیست. بلکه 
برعکس، تب علامت این است که بدن در حال مقابله با التهابی مانند آنژین یا ورم نای است.

گرفتگی و خشونت صدای طولانی مدت
وجود آنژین یا بیماری گوش، حلق و بینی می تواند باعث تغییر موقتی صدا می شود. در 
این صورت ممکن است فرد دچار گرفتگی جزئی صدا، تغییر لحن و یا گرفتگی کامل صدا 
شود. اما زمانی که تغییرات ایجاد شده در صدای فرد بیش از ۱۰ روز طول بکشد و صدا به 
حالت عادی برنگردد، در این صورت باید حتما به پزشک متخصص مراجعه کند. به خاطر 
اینکه تغییرات طولانی مدت صدا می تواند علامت لارنژیت مزمن )بیماری تارهای صوتی( 

یا سرطان حنجره باشد.
پابرجا بودن گره و غده

غده یا گره به شکل یک حباب کوچک، دردناک یا بدون درد روی گردن ایجاد می شود. 
ممکن این گره به دلیل وجود مشکلات دندانی، گریپ یا آنژین به وجود بیاید. 

اما اگر بیش از سه هفته باقی بماند، با پزشک متخصص گوش، حلق و بینی مشورت کنید. 
چون گره هایی که از بین نمی روند، بدون درد هستند و ممکن است علامت وجود بیماری 
های مزمن گوش، حلق و بینی، مشکلات لنفاوی یا سرطانی مانند سرطان لنفوم یا سرطان 
خون باشند. حتما به پزشک مراجعه کنید تا بررسی های لازم برای تشخیص عامل این 

مشکل انجام شود.
ناراحتی طولانی مدت در حین بلع

ممکن است همه ما به دلیل سرماخوردگی و گلودرد حتی در غورت دادن آب دهان نیز 
دچار ناراحتی شویم. این مسئله طبیعی است و با برطرف شدن سرماخوردگی از بین می رود. 
ولی مشکل بلع، درد یا ناراحتی طولانی مدت در حین بلع که همیشه در یک ناحیه ایجاد می 
شود جزو علائمی است که نباید نادیده گرفته شود. چون مشکل بلع می تواند علامت بیماری 
های عصبی مانند بیماری پارکینسون باشد. در بین افراد سالمندی که دچار این مشکل 

هستند، ممکن است پای مشکل دیورتیکولیت مری در میان باشد.
سرفه های ممتد

سرفه الزاما نشان دهنده مشکل خاصی نیست. اما زمانیکه بیش از دو تا سه ماه سرفه کردید 
حتما به پزشک مراجعه کنید. البته قبل از نگران شدن و فکر کردن به بیماری های جدی 
ممکن است این سرفه ها به ورم نای ویروسی، سیاه سرفه، ذات الریه یا بیماری لژیونلوز مربوط 

شود.در هر صورت نیاز به بررسی پزشک متخصص وجود دارد.
خلط خونی

وجود خون در ترشحات و خلط گلو حتما باید مورد بررسی پزشک قرار گیرد. به خاطر اینکه 
خون موجود در خلط می تواند از گلو، ریه ها یا مجاری تنفسی ناشی شود. عوامل متعددی 
در بروز این مشکل دخالت دارند. ممکن است مشکل به التهاب گلو، زخم در ریه ها به دلیل 

بیماری های تنفسی مانند سل یا سرطان ریه مربوط شود.

یک متخصص جراحی عمومی :

خانم ها این بیماری خطرناک را جدی بگیرند
یک متخصص جراحی عمومی گفت: خانم ها مراقب و پیگیر کیست های تخمدان باشند. 

 دکتر منوچهر امامی، درباره کیست های تخمدانی که شروع به رشد کرده و در مواردی 
حتی تا چند کیلوگرم هم پیش می روند، اظهار کرد: در تخمدان های پلی کیستیک احتمال 

رشد این گونه کیست ها بیشتر است.
وی تصریح کرد: زمانی که کیست ها شروع به رشد می کنند و اندازه آن ها بزرگ می شود، 
علائمی را از خود بروز می دهند که متاسفانه بیشتر خانم ها آن را جدی نمی گیرند یا به 
دلایلی مانند ترس از بدخیم بودن آن از مراجعه به پزشک امتناع می کنند.امامی عنوان کرد: 
دردهای شکمی، اسپاسم داخل شکم و لگن، اختلال در ادرار، بزرگ شدن شکم و احساس 
چیزی شبیه توپ در شکم که حرکت می کند از مهم ترین علائم بزرگ شدن کیست های 
تخمدان است.این جراح عمومی به نقش ارث در تشکیل بیماری کیست های تخمدان اشاره 
و خاطرنشان کرد: خانم هایی که مادر یا فامیل های نزدیک شان سابقه کیست تخمدان دارند، 
بیش از دیگران در معرض ابتلا به این بیماری هستند.وی با بیان اینکه خطر رشد کیست 
تخمدان در خانم هایی که تخمدان پلی کیستیک یا سابقه تشکیل کیست داشته اند، بیشتر 
است، اعلام کرد: انجام سونوگرافی ساده و پیگیری دوره ای کیست های کوچک تخمدان به 
پیشگیری از رشد و بزرگ شدن این کیست ها کمک شایانی می کند.امامی با اشاره به اینکه 
در بیشتر موارد این کیست های بزرگ شده، خوش خیم است و با جراحی از بدن خارج 
می شوند، خاطرنشان کرد: در موارد اندکی نیز امکان بدخیم بودن کیست ها وجود دارد.وی 
با بیان اینکه شایع ترین سنین ابتلای خانم ها به بزرگی کیست تخمدان، سنین میانسالی 
است، گفت: کیست های تخمدان زمانی که به ۵ و ۶ سانتی متر می رسند، احتمال پارگی و 
پیچ خوردگی شان وجود دارد؛ بنابراین اگر مراجعه بهنگام و به دنبال آن تشخیص بیماری 
انجام شود، می توان در مراحل اولیه کیست را از تخمدان جدا کرد.امامی با اشاره به اینکه در 
مواردی که کیست تخمدان دچار پارگی می شود، فرد دچار خونریزی شده و دچار شوک 
می شود، به خانم ها توصیه کرد: هر گونه بزرگ شدن شکم به ویژه همراه با درد را به حساب 
بارداری و چاقی نگذارید. همچنین در صورتی که علائم ابتلا به کیست را در خود مشاهده 

می کنید حتما به پزشک مراجعه کنید.

وقتی سیب زمینی سرخ کرده شما را می کشد! 
دیر زمانی است که می دانیم سیب زمینی سرخ کرده غذای خوبی برای سلامت ما محسوب 
نمی شود، اما اکنون مطالعه ای جدید مصرف حداقل دو بار در هفته سیب زمینی سرخ کرده 

را با خطر افزایش یافته مرگ پیوند داده است. 
 مطالعه ای که در نشریه American Journal of Clinical Nutrition منتشر شده است، 
مصرف سیب زمینی در میان ۴,۴۰۰ بزرگسال که در بازه سنی ۴۵ تا ۷۹ سال قرار داشتند را 
طی یک بازه زمانی هشت ساله مورد بررسی قرار داد. در پایان این مطالعه، ۲۳۶ نفر از شرکت 
کنندگان فوت کرده بودند.  پس از تنظیم برای چندین عامل، مصرف کلی سیب زمینی 
)حتی مقدار زیاد از آن( افزایش خطر مرگ را نشان نداد. اما زمانی که پژوهشگران بررسی 
دقیق تری روی انواع سیب زمینی های مصرفی شرکت کنندگان داشتند، دریافتند که خوردن 
سیب زمینی سرخ کرده حداقل دو بار در هفته، خطر مرگ را بیش از دو برابر افزایش داده 
است. این در شرایطی بود که مصرف سیب زمینی سرخ نشده، مانند سیب زمینی پخته یا 
پوره سیب زمینی، هیچ پیوندی با خطر افزایش یافته مرگ را نشان نداد.  به گفته پژوهشگران، 
سیب زمینی های سفید سرخ نشده نسبتا غذای سالمی محسوب می شوند زیرا حاوی مقدار 
خوب از فیبر، ویتامین ها و ریزمغذی ها هستند، که می تواند آثار زیانبار شاخص قند خون 
بالای آنها را متعادل کند. با این وجود، سیب زمینی های سرخ کرده به طور معمول دارای 
چربی و نمک افزوده شده بالایی هستند.  به گفته پژوهشگران، پیش از اعلام این که مصرف 
بیش از اندازه سیب زمینی سرخ کرده موجب افزایش خطر مرگ می شود باید پژوهش های 

بیشتری در این زمینه صورت بگیرد.

کارشناس سازمان غذا و دارو تاکید کرد؛

ضرورت توجه به سلامت غذاهای سرخ کردنی
کارشناس اداره کل نظارت بر فرآورده های غذایی سازمان غذا و دارو، در مورد عوامل ایمنی 
فرآورده غذایی سرخ شده در روغن و بهینه کردن شرایط تهیه غذاهای فست فود توضیحاتی 

ارائه داد. 
مهندس وحیده شایگان، گفت: امروزه یکی از مهمترین دغدغه خانواده ها، تغییر سبک 
زندگی و نوع تغذیه نوجوانان و جوانان است به گونه ای که بسیاری از وعده های غذایی با 

صرف غذاهای رستورانی و فست فودها تامین می شود.
وی افزود: در دهه اخیر تعداد واحدهای تولید فرآورده های غذایی که غذا را در حضور 
مشتری در روغن سرخ کردنی تهیه و عرضه می کنند، بسیار زیاد شده است. سرعت در تهیه 
و طعم و مزه و بعضا قیمت مناسب اینگونه مواد غذایی از شاخص ها و مزیت های اصلی و 
مورد توجه مصرف کنندگان است. لذا با توجه به گستردگی قشر مصرف کننده با قاطعیت 

می توان گفت سلامتی و ایمنی اینگونه فرآورده غذایی یک الزام است.
شایگان در ادامه با بیان این مطلب که ایمنی فرآورده غذایی سرخ شده در روغن به عوامل 
مختلفی بستگی دارد، گفت: کیفیت و مقاومت و مناسب بودن روغن مورد استفاده برای 
مصرف سرخ کردنی، دفعات استفاده از روغن و همچنین دما و زمان سرخ کردن، باید مورد 

توجه قرار بگیرد.
وی تاکید کرد: هر چقدر دما بالاتر و زمان سرخ کردن طولانی تر باشد ترکیبات شیمیایی 
حاصل از تجزیه شیمیایی و اکسیداتیو روغن مصرفی از جمله انواع رادیکال های آزاد، پلیمرها، 

ترکیبات قطبی و... بیشتری در حین فرآیند تشکیل خواهد شد.
این کارشناس مواد غذایی، به نوع و ماهیت ماده سرخ شونده به عنوان یکی دیگر از عوامل 
ایمنی غذاهای سرخ کردنی اشاره کرد و افزود: طراحی دستگاه سرخ کن باید بگونه ای باشد 
که ترکیبات زیانباری حاصل از تجزیه حرارتی را که به تدریج در طول عمل سرخ کردن 

تشکیل می شود، خارج نماید.

علمی و سلامت 
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با این دستگاه ۱0 دقیقه زیر آب بمانید

محققان پژوهشکده بیوتکنولوژی کشاورزی با جمع 
آوری و شناسایی ۴۰۰ گونه باکتری بومی از گلخانه ها 
انواع  به شناسایی  و مزارع صیفی جات کشور موفق 

مختلفی از باکتری های القا کننده رشد گیاهی شدند.
اکرم صادقی عضو هیات علمی بخش بیوتکنولوژی 
میکروبی پژوهشکده بیوتکنولوژی کشاورزی در این 
باره گفت: اسـتفاده گسترده از سـموم و کودهـای 
شـیمیایی در بخـش کشـاورزی که تبعـات زیسـت 
محیطـی و مخاطـرات بهداشـتی بسـیار زیـادی را بـه 
همـراه دارد، ضرورت استفاده از کودها و سموم زیستی 

را بیش از پیش مورد توجه قرار داده است.
وی با بیان اینکه ارزش بازار جهانی عوامـل کنترل 
زیسـتی در حـال حـاضر به حـدود ۳.۳ میلیـارد دلار 
رسیده که سالانه ۱۸.۸ درصد هم رشد دارد، ادامه داد: 
ارزش سالانه بازار جهانی کودهای زیستی هم حدود 
۸۰۰ میلیون دلار برآورد شده است.در اسناد بالادستی 
کشور ما هم بر تولیـد و افزایـش مصرف کودهـای 
زیسـتی و آلـی و همچنیـن عوامـل کنترل زیستی 
است.  تاکید شده  هرز  علف های  و  بیماری ها  آفات، 
از این رو، پروژه های متعددی در زمینه تولید کود و 

سموم زیستی در دستور کار پژوهشکده بیوتکنولوژی 
محققان  کرد:  تصریح  صادقی  دارد.  قرار  کشاورزی 
بخش بیوتکنولوژی میکروبی پژوهشکده، با توجه به 
حساسیت و ضرورت مضاعف کاهش مصرف کودها 
و سموم شیمیایی در صیفی جاتی مثل خیار، گوجه 
فرنگی و فلفل دلمه ای که به دلیل تازه خوری بیش از 
سایر ارقام کشاورزی با مشکل بقایای سموم و عوامل 
کودهای  تولید  هستند  مواجه  زا  بیماری  شیمیایی 
زیستی مورد استفاده در این محصولات را در دستور 
کار قرار داده اند. به گفته وی، در تولید این محصولات 
خصوصا گوجه فرنگی و خیار که بوته های آن ها معمولا 
حدود هشت الی ۹ ماه در گلخانه محصول می دهند، 
ناچارا از کود و سموم شیمیایی زیادی استفاده می شود. 
میکروبی  بیوتکنولوژی  بخش  علمی  هیات  عضو 
پژوهشکده بیوتکنولوژی کشاورزی افزود: استفاده از 
کودهای بیولوژیک مناسب و بومی می تواند موجب 
افزایش حجم و وسعت ریشه و در نتیجه بالا بردن 
جذب مواد مغذی موجود در کود به ویژه کودهای 
توسط  شده  تولید  آنزیم های  همچنین  شود.  دامی 
باکتری های مورد استفاده به هضم بهتر کودهای آلی 

مانند کمپوست کمک می کنند.
وی خاطرنشان کرد: در مجموع استفاده از کودهای 
مورد  دامی  و  شیمیایی  کودهای  راندمان  زیستی 
استفاده در گلخانه را افزایش داده و در نتیجه میزان 
کاهش  را  نهاده ها  این  هزینه های  و  آن ها  مصرف 
باکتری های  قارچی  اثرات ضد  به  توجه  با  می دهد. 
موجود در کودهای زیستی، استفاده از آن کشاورزان 
را از مصرف بی رویه سموم شیمیایی به عنوان عامل 

پیشگیری از بیماری گیاه بی نیاز خواهد کرد.
صادقی تاکید کرد: در مرحله نخست طرح ۴۰۰ 
گونه باکتری مختلف از ۲۹ گلخانه  صیفی  واقع در سه 
استان اصفهان، یزد و کرمان جمع آوری و بررسی شد. 
در مرحله بعد تاثیر این باکتری ها بر رشد گیاه و افزایش 
باکتری های  تاثیر  مطالعه  شد.  بررسی  ریشه  حجم 
منتخب بر عملکرد و کیفیت محصولات در مرحله 
بعد انجام خواهد شد. به گفته وی باکتری های بومی 
شناسایی شده متعلق به سه جنس استرپتومایسس 
 )Pseudomonas( سودوموناس   ،)Streptomyces(
نهایی  مرحله  در  هستند.   )Bacillus( باسیلوس  و 
افزایش  برای  باکتری ها  بندی  بسته  و  فرمولاسیون  
پایداری کود زیستی در شرایط محیطی انجام خواهد 
شد. عضو هیات علمی بخش بیوتکنولوژی میکروبی 
در  تصریح کرد:  بیوتکنولوژی کشاورزی  پژوهشکده 
حسب  را  زیستی  کودهای  داریم  تلاش  پروژه  این 
نیاز کشاورزان در اشکال متنوع به آن ها عرضه کنیم. 
مثلا در مورد ارقامی مثل خیار که رشد طولی بوته 
چندان مدنظر نیست از باکتری هایی استفاده می شود 
کنند.  کمک  ریشه  حجم  افزایش  به  اختصاصا  که 
همچنین با تهیه فرمولاسیون  مناسب امکان استفاده 
توام کودهای زیستی همراه با کودهای شیمیایی و 
دامی خواهد بود. صادقی ابراز امیدواری کرد که در 
چند ماه آینده نخستین کودهای زیستی تولید شده 
برای استفاده آزمایشی در گلخانه های تجاری در اختیار 

کشاورزان کشور قرار گیرد.

تولید کود زیستی از باکتری گلخانه های صیفی جات

یک مخترع استرالیایی یک پمپ تنفسی ساخته که به کمک آن کاربر می تواند ۱۰ 
دقیقه زیر آب بماند.

در فصل تابستان بازار شنا و  لوله های تنفسی برای مشاهده دنیای زیر آب داغ می 
شود. این دستگاه های ساده به صاحب خود اجازه می دهد ۲ دقیقه زیر آب بماند. اما به 
تازگی یک مخترع استرالیایی گجت تازه ای ساخته که به شناگران اجازه می دهد ۱۰ 

دقیقه زیر آب بمانند.
 این گجت که Scorkl نام دارد، می تواند به اندازه کافی هوا نگه دارد. علاوه برآن این 
چند بار مصرف است. برای استفاده از دستگاه فقط باید آن را پر از هوا کرد.  Scorkl را 
می توان به وسیله دست یا یک پمپ و از طریق تانک اسکوبا از اکسیژن پر کرد. پس از 
آن کاربر می تواند آن را در دهان خود قرار داده و ۱۰ دقیقه دنیای زیر آب را جستجو کند.

همچنین دستگاه دارای بخش تنظیم فشار است و به فرد نشان می دهد چه میزان 
هوا در اختیار دارد. این دستگاه در حال حاضر به قیمت ۱۹۹ دلار در کیک استارتر 

فروخته می شود.  

دانشمندان در تازه ترین نفوذ به اعماق مغز متوجه شده اند که مرکز فرماندهی بدن 
مملو از ساختارهای هندسی است که حتی برخی از آنها ۱۱ بعد دارند!

به نقل از ساینس الرت، در عصر حاضر صحبت از دنیای سه بعدی است اما نتایج 
تحقیقات اخیر که در آن صبحت از ۱۱ بعد شده را می توان گام بلندی در درک 

ساختار مغز انسان به عنوان پیچیده ترین ساختار شناخته شده دانست.
این مطالعه که در واقع تازه ترین مدلسازی مغز به شمار می آید توسط گروهی از 
 Blue Brain Project محققان در سوئیس که در قالب یک گروه تحقیقاتی موسوم به
فعالیت دارند ارایه شده است. در این پروژه تلاش می شود تا مغز انسان با استفاده از 

یک ابررایانه بسیار قدرتمند بازسازی شود.
آنها از توپولوژی جبری در این مطالعه استفاده کرده اند. توپولوژی جبری شاخه ای از 
ریاضیات به شمار می آید که برای توصیف ویژگیهای اشیا و فضاها بدون درنظرگرفتن 

چگونگی تغییر شکل آنها به گار گرفته می شود.
در خلال این بررسیها گروهی از نورونها شناسایی شد که به مجموعه ای موسوم 
به clique متصل هستند. بررسیهای بیشتر نشان داد شمار نورونهای موجود در یک 

clique ارتباط مستقیمی با اندازه آن به عنوان یک شیء هندسی چند بعدی دارد.
هنری مارکرام از دانشمندان علوم عصبی انستیتو EPFL سوئیس می گوید: ما 

دنیایی را کشف کرده ایم که تا پیش از این حتی تصورش را هم نمی کردیم.
وی افزود: دهها میلیون از این نوع ساختارها در بخش کوچکی از مغز وجود دارد 
که ساختارهایی تا هفت بعد را تشکیل دهد. البته در برخی شبکه ها ما توانستیم 

ساختارهایی تا ۱۱ بعد هم شناسایی کنیم.

یک پژوهش جدید نشان می دهد شستن دست ها نه تنها آنها را تمیز نگه می دارد، 
بلکه این عمل همچنین می تواند مغز افراد را از ایده های قدیمی پاک کند.

 محققان دریافتند که این اقدام می تواند اولویت اهداف را برای افراد تغییر دهد به 
طوریکه اهداف قدیمی را کم اهمیت و اهداف جدیدتر را برای فرد مهم تر می سازد.

این تیم پیشنهاد کرده است که شستن دست ها از آلودگی، کمک می کند تا 
تفکراتی که از تجربیات قبلی به جا مانده است از افکار جدید فرد جدا شود.

این پژوهش جدید توسط محققان مدرسه عالی مدیریت راتمن، دانشگاه تورنتو 
حاصل شد. پژوهش های قبلی نیز نشان دهنده این مطلب است که پاکسازی 
فیزیکی بر طیف وسیعی از تجربیات روانی، مانند احساس گناه از رفتار غیراخلاقی، 

ناهماهنگی با انتخاب آزاد و احساس خوب یا بد از برد یا باخت تاثیر می گذارد.

برخی از افراد نیز از تجربیات خود درباره تاثیر مثبت استحمام پس از شکست یا 
تجربیات بد گفته اند. در طی این تحقیق، محققان چهار آزمایش انجام دادند که در 
آن توجه شرکت کنندگان را از طریق کلمات یا داستان های کوتاه به سمت اهداف 
خاص هدایت می کردند. که این فرایند 'priming' )تداعی( نام دارد. سپس از شرکت 
کنندگان خواسته شد تا دست های خود را پاک کنند. کسانی که از پارچه های ضد 
عفونی کننده برای پاکسازی دست ها استفاده کردند، کمتر احتمال بازگشت به 
هدف پیشین را داشته و احتمال انتخاب  رفتارهای سازگار با آن هدف و اهمیت 
به آن در آنها بسیار پایین بود. همچنین توجه آنها به راحتی به موضوع و هدف 
جدید معطوف می شد. همزمان با انجام این پژوهش، محققان دانشگاه میشیگان نیز 

پژوهش مشابهی را انجام دادند که هر دو دارای نتایج یکسان بود.

در اتفاقی نادر و عجیب یکی از چند کرمی که ناسا 
ایستگاه فضایی بین  به  انجام تحقیقات علمی  برای 
المللی فرستاده بود در حالی به زمین بازگشت که یک 
سر دیگر از انتهای بدنش روییده بود! به نقل از اسپیس، 
 )flatworms( قدرت بازتولید بافت در کرمهای مسطح
پس از آنکه چند تکه شوند برای دانشمندان آشکار 
شده است اما در تازه ترین تحقیقاتی که بر روی این 
جانوران در فضا انجام شد، دانشمندان خود را با یک 
اتفاق عجیب روبرو دیدند. آنها کرمها را با این هدف به 

ایستگاه فضایی بین المللی فرستادند تا تأثیر جاذبه صفر 
و نوسانات میدان ژئومغناطیسی را بر توانایی بازتولید 
بافت این جانوران مورد مطالعه قرار دهند.  به طور کلی 
هدف از این مطالعه، بررسی تأثیر حضور در فضا بر 
فعالیت سلولی بوده است. دانشمندان رفتار این کرمها را 
پس از بازگشت به زمین با رفتار گروهی دیگر که زمین 
را ترک نکرده بودند طی مدت ۲۰ ماه مورد بررسی 
دقیق و مقایسه موشکافانه قرار دادند. بخشی از این 
مقایسه نشان داد کرمهای بازگشته از سفر فضایی پس 

از آنکه در آب تازه رها شدند دچار نوعی شوک رفتاری 
شدند که این نشان از تغییر متابولیسم بدنشان در مدت 
حضور در ایستگاه فضایی بین المللی دارد.  حتی برخی 
از این کرمهای مسافر پس از رها شدن در آب فلج 
شدند. اما جالب ترین بخش این مطالعه مربوط به یکی 
از این ۱۵ کرم است که با دو سر به زمین بازگشت. 
دانشمندان پس از بررسی دقیق جانور در این وضعیت، 
دو سر آن را از بدنش جدا کرده و در کمال شگفتی 
رویش دوباره دو سر در دو انتهای بدنش را شاهد بودند.

شستن دست ها، مغز را از ایده های قدیمی پاک می کند!

کرم مسافر فضا با سر اضافه به زمین برگشت!

مغز می تواند ساختارهایی تا ۱۱ بعد را 
خلق کند

آیا غذا موجب بوی بد بدن می شود؟

مواد غذایی و بوی بد بدن  بهترین خوراکی ها برای مبارزه با آرتروز

درد مفاصل را با این خوراکی ها 
به راحتی از بین ببرید

آرتروز یکی از شایع ترین مشکلات مزمن مفاصل، ناشی از ساییدگی و پارگی است که 
باعث کاهش زیرسازی غضروف می شود. این عارضه با درد و سفتی مفاصل همراه است. بنا 

به گزارش بهداشت جهانی حدود ۱۵ میلیون آمریکایی به آرتروز مبتلا هستند.
خوشبختانه در حال حاضر داروها و درمان ها روی این بیماری خوب پاسخ داده است و 
کنترل کردن آن نیز کار دشواری نیست. اما جالب است بدانید تغییر در شیوه زندگی و نوع 

رژیم غذایی در بهبود و کنترل این بیماری نقش به سزایی دارد.
در این گزارش ۶ توصیه غذایی برای بیماران مبتلا به استئوآرتریت و کاهش علائم آن 

را معرفی کرده ایم.
ماهی

ماهی و روغن ماهی حاوی اسیدهای چرب امگا ۳ هستند که به شدت با التهابات مبارزه 
می کند. بهترین ماهی ها برای جذب امگا ۳، ماهی خال خالی اطلس، قزل آلای دریاچه، 
شاه ماهی، ساردین و ماهی تن آلباکور است، چرا که این دسته از ماهی ها جیوه کمی را دارا 

هستند. البته امگا ۳ را با استفاده از مکمل هم می توانید به بدنتان برسانید.
میوه و سبزیجات ارگانیک

با خوردن میوه و سبزیجات زانوهایتان را در برابر این بیماری شایع مقاوم کنید. داشتن 
یک رژیم غذایی غنی از ویتامین و فیبر به کاهش علائم آرتروز بسیار کمک می کند. 
التهاب ها باعث شکل گیری »رادیکال های آزاد« می شوند، آن ها در واقع مولکول های 
آسیب رسان به بدن هستند و در تقابل با سموم بدن ایجاد می شوند. آسیب رساندن به 
مفاصل زانویی از دیگر مضرات این رادیکال های آزاد محسوب می شوند. آنتی اکسیدان ها 

در مقابل این رادیکال های آزاد می ایستد و روند پیشرفت آرتروز را کاهش می دهد.
خوردن میوه ها و سبزیجات دارای ویتامین سی بالا و آنتی اکسیدان فراوان مانند 
مرکبات، تمشک، توت فرنگی، فلفل دلمه ای، کلم بروکلی، کلم پیچ، سیب زمینی شیرین، 
کاهو، زردآلو، پیاز، گوجه فرنگی، زغال اخته و سیب از جمله خوراکی های بسیار مفید 

برای آرتروز هستند.
غذای تند

التهابات با حرارت ارتباط دارد. اما تحقیقات علمی نشان داده است استفاده از ادویه جات 
تند که در بدن باعث حرارت می شود برای آرتروز بسیار مناسب است. بنیاد جهانی آرتروز 
توصیه می کند، بیماران از مصرف ادویه جاتی چون زردچوبه، زنجبیل و دارچین در زمان 
پخت و پز به منظور طعم دهنده غافل نشوند چرا که این ۳ ادویه برای بیماران آرتروزی 

بسیار مفید است.
چای سبز

نوشیدن یک فنجان چای سبز و چای زنجبیل به شدت درد ناشی از آرتروز را کاهش 
می دهد. یک مطالعه بروی موش ها نشان داده است ساییدگی استخوان ها با مصرف چای 

سبز بهبود می یابد.
کره بادام زمینی

اگر درد آرتروز امانتان را بریده است خوردن یک ساندویچ کره بادام زمینی به شدت 
دردتان را آرام می کند. کره بادام زمینی سرشار از ویتامین B۳)نیاسین( است که برای 
کاهش التهابات و بهبود انعطاف پذیری بسیار مناسب شناخته شده است. علاوه بر آن کره 
بادام زمینی برای سلامت پوست، حفظ عملکرد سیستم عصبی، افزایش حافظه، کاهش 

کلسترول و کمک به هضم غذا بسیار کمک کننده است.
E ویتامین

خوراکی های سرشار از ویتامین E به التهابات ناشی از آرتروز زانو بسیار کمک می کند. از 
غذاهای حاوی ویتامین E بالا می توان به اسفناج پخته، تخم آفتاب گردان، بادام، آووکادو، 

قزل آلا، روغن زیتون، کلم بروکلی، خربزه، کدو تنبل و کیوی اشاره کرد.

بوی بد بدن همواره یک مشکل بهداشتی نیست. گاهی 
اوقات بوی بد بدن از مواد غذایی مصرفی ما ناشی می شود. 
مصرف برخی مواد غذایی اغلب این مشکلات را موجب می 

شود. 
به گزارش گروه سلامت عصر ایران به نقل از "استپ تو 
هلث"، بوی بد بدن از طریق تعریق پخش می شود. این 
مساله در زمان خوردن برخی غذاها بیشتر رخ می دهد. 
در حقیقت، ما درباره بوهایی صحبت می کنیم که به رغم 
مسواک زدن دندان ها یا استفاده از خوشبوکننده ها همچنان 

پایدار هستند. 
آیا غذا موجب بوی بد بدن می شود؟ پاسخ مثبت است. 
بسیاری از مواقع ما توجهی به این مساله نداریم. افزون بر این، 
دو بار دوش گرفتن در روز یا تعویض جوراب ها نیز تاثیری در 
از بین رفتن این بو ندارد. خمیردندان نیز کارایی ندارد. بوی 
بدی که از بدن آزاد می شود در حقیقت از منافذ پوست به 

بیرون راه پیدا می کند. 
مواد غذایی وجود دارند که بوی بدن را افزایش می دهند. 
این شرایط به دلیل افزایش اسیدیته عرق رخ می دهد. این 
بوی بد از یک عدم تعادل شیمیایی طبیعی ناشی می شود. 
این شرایط زمانی که ورزش می کنید یا تحرک دارید، رخ 

می دهد. 
سموم داخلی بدن انسان به روش های مختلف دفع می 
شوند. روش های اصلی از طریق صورت، ادرار، تنفس و 
تعریق هستند. در این میان، برخی موارد موجب می شوند 
تا بوی بدن قوی تر و نافذتر باشد. احتمال شکل گیری این 
شرایط زمانی که یک رژیم غذایی نامتعادل یا رژیم غذایی 
مبتنی بر مواد غذایی اسیدی را دنبال می کنید، بیشتر است 
زیرا بدن باید سخت تر کار کند تا از شر مواد زائد خلاص شود. 

کدام مواد غذایی موجب بوی بد بدن می شوند؟ 
اگر به رغم تمام اقدام های بهداشتی که انجام داده اید 
همچنان بوی بد بدن آزارتان می دهد، احتمالا غذایی که 
مصرف کرده اید مقصر اصلی محسوب می شود. بر همین 
اساس، استفاده از لباس تمیز، عطر یا خوشبوکننده های 
کفش نیز تاثیری نخواهند داشت. در ادامه با برخی مواد 
غذایی که موجب افزایش بوی بدن می شوند بیشتر آشنا 

می شویم. 
گوشت قرمز 

پژوهشگران در دانشگاه چارلز، پراگ، مطالعه ای عجیب 
و جالب توجه را انجام دادند. آنها به جمع آوری نمونه های 
عرق از مردانی که گوشت قرمز مصرف کرده و مردانی که 
گیاهخوار بودند، اقدام کردند. سپس آنها گروهی از زنان را 
تشکیل دادند تا این نمونه ها را بو کنند و سپس از آنها 

خواسته شد تا ناخوشایندترین نمونه ها را انتخاب کنند. 
نتایج نشان داد که ناخوشایندترین بوها از نمونه های عرق 
مردانی که گوشت قرمز مصرف کرده بودند، ناشی می شد. 

سیر 
سیر موجب بوی بد دهان می شود. با این وجود، مصرف 
این ماده غذایی در برخی افراد به بوی بد بدن نیز منجر می 
شود. سیر دارای مواد فراری است که از طریق تعریق آزاد می 
شوند. سیر توسط خون و ریه ها جذب می شود و سپس 

موجب بوی بد پوست و نفس می شود. 
روغن هیدروژنه 

روغن هیدروژنه در غذاهای کم ارزش استفاده می شود. این 
روغن به سرعت در بدن تجزیه می شود و می تواند موجب 

بوی بد بدن شود. 
ادویه کاری 

ادویه های معطر موجود در کاری، مانند زیره، برای این که 
عطر و طعم متفاوتی به غذا ببخشند، فوق العاده هستند. با 
این وجود، آنها می توانند به دشمنی برای بهداشت شخصی 
شما مبدل شوند. به عنوان مثال، انجام ورزش پس از خوردن 
یک غذای هندی موجب می شود تا بوی عرق به مراتب 
قوی تر باشد. این بو حتی پس از دوش گرفتن نیز باقی می 

ماند. 
الکل

نوشیدنی های الکلی مضرات بسیاری دارند که یکی از آنها 
بوی بد بدن است. حتی پس از دوش گرفتن و پاکسازی 
عرق نیز این بو همچنان باقی می ماند. الکل از جریان خون 
عبور می کند و سپس وارد منافذ و نفس انسان می شود و بر 

همین اساس موجب بوی بد می شود. 
سوسیس 

آنچه در اینجا رخ می دهد مشابه با آن چیزی است که 
درباره گوشت قرمز و غذاهای کم ارزش رخ می دهد. اگر به 
مصرف سوسیس علاقمند هستید، شاید بوی بد بدن شما از 
این علاقه ناشی می شود. تجزیه سوسیس در بدن موجب 

افزایش اسید معده و گاز می شود که بوی بد بدن را به 
همراه دارد. 
مارچوبه 

مارچوبه یک ماده غذایی سالم و مفید است. اما پس از 
خوردن آن احتمالا متوجه بوی بد نه از پوست خود، بلکه 
از ادرار خواهید شد. بوی بد و قوی ادرار پس از خوردن 
مارچوبه به واسطه گوگرد مرکاپتان شکل می گیرد که در 

مارچوبه وجود دارد. 
ماهی 

مصرف ماهی می تواند موجب بوی بد بدن شود. البته 
تحت  را  افرادی  و  دهد  نمی  رخ  همه  برای  شرایط  این 
تاثیر قرار می دهد که از یک بیماری متابولیک ارثی به نام 
موجب  مشکل  این  برند.  می  رنج   Trimethylaminuria
تاخیر در تجزیه ماهی می شود و از این رو خلاص شدن از 

شر سموم دشوارتر می شود. 
کلم و بروکلی 

کلم و بروکلی نیز از جمله مواد غذایی سالم و مفید هستند، 
اما آنها نیز به گروه مواد غذایی بد بو اختصاص دارند زیرا 
سرشار از گوگرد هستند. بوی بد ناشی از مصرف این مواد 
غذایی شبیه به بوی تخم مرغ گندیده است. با این وجود، 
مصرف زیاد کلم و بروکلی همچنان فواید بیشتری نسبت به 
معایب ارائه می کند زیرا مواد مغذی و آنتی اکسیدان های 

فراوانی را دریافت می کنید. 
قهوه 

آیا از آن دسته افرادی هستید که روز خود را با نوشیدن 
قهوه آغاز می کنند؟ یا فردی هستید که چندین بار در طور 
روز قهوه می نوشد؟ این شرایط می تواند به شکل گیری 
بوی بد بدن به رغم استفاده از لباس های تمیز یا استحمام 
منجر شود. کافئین غدد عرق را تحریک می کند و تعریق را 

افزایش می دهد. 
پیاز 

پیاز نیز همانند سیر یکی از مواد غذایی پر مصرف و در عین 
حال مفید محسوب می شود. اما پیاز نیز می تواند موجب 
بوی بد پوست و نفس شود، به ویژه اگر به صورت خام مصرف 
شود. روغن های موجود در پیاز جذب جریان خون می شوند 
و از طریق ریه ها فیلتر می شوند. سپس، آنها بوی بد نفس 

را موجب می شوند.
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امشب دومین شب قدر؛ هنگامه استغفار و بخشش است. 
لحظه هایی ناب و گرانبها برای اهل یقین که به بخشندگی و 
مهربانی پروردگار خویش ایمان دارند و می کوشند تا با راز و 
نیاز با یکتای بی همتا وجود خود را سرشار از آرامش کنند. آنانی 
که دست تضرع به پیشگاه الهی بالا می برند و نجوای »الغوث 

الغوث« سر می دهند. 
»ما قرآن را در شب قدر نازل کردیم و از شب قدر چه آگاهت 
کرد. شب قدر از هزار ماه ارجمندتر است. در آن شب فرشتگان 
با روح به فرمان پروردگارشان برای هر کاری که مقرر شده فرود 
می آیند. آن شب تا دم صبح صلح و سلام است«.)سوره قدر( 

شب های قدر بهترین فرصت برای طلب بخشش و آمرزش 
گناهان از خدای متعال است و پروردگار در این شب عنایت 
ویژه ای به بندگان خود دارد و در واقع آن را بهانه ای جهت 
آمرزش مومنان قرار می دهد تا آنها به آرامش و سعادت حقیقی 

دست یابند. 
این شب ها از چنان ارزش والایی در نزد پروردگار بی همتا 
برخوردارند که منزلت شب قدر در قرآن کریم برابر با هزار ماه 
و شب تعیین تقدیر یکسال معرفی شده است. ائمه معصوم)ع( 
و بزرگان دین اسلام نیز درباره جایگاه و اهمیت لحظه های 
حضرت  اند،  گفته  فراوانی  سخنان  ها  شب  این  گرانبهای 
اند:  محمد)ص( در ارتباط با عظمت شب های قدر فرموده 
»هرکس شب قدر را با ایمان و محاسبه بیدار ماند تمام گناهان 

گذشته و آینده اش بخشیده می شود.« 
امام صادق)ع( نیز می فرماید: »برآورد اعمال در شب نوزدهم 
انجام می  گیرد و تصویب آن در شب بیست و یکم و تنفیذ آن 
در شب بیست  و سوم.« غسل کردن، احیا و شب زنده داری، 
نماز و دعا، قرآن بر سر گرفتن، استغفار و توبه از اعمال خاصی به 

شمار می رود که در شب های قدر انجام می شود. 
حجت الاسلام »هادی قبادی« مدیرکل مراکز و اماکن منتسب 
به امام خمینی)ره(در گفتگو با ایرنا با اشاره به منزلت شب های 
قدر گفت: شب های قدر میان تمام مذاهب اسلامی مشترک 
و آن به دلیل صراحت قرآن کریم درباره آن و نزول سوره قدر 
است. قدر به معنای اندازه گذاری و منظور قرآن کریم از گذاردن 
نام قدر بر این شب پرعظمت، تعیین و مشخص کردن جزییات 
امور مربوط به تمامی مخلوقات در آن به شمار می رود. در این 
شب، حوادث و اتفاق هایی همچون سعادت و شقاوت، مرگ 
و زندگی رزق و روزی و ... برای انسان ها و حوادث طبیعی، 
وقوع زمین لرزه و ... در ارتباط با دیگر کاینات معین و مشخص 

می شود. امام صادق)ع( در این باره می فرماید:»در شب نوزدهم 
امورات یک ساله تقدیر می شود و در شب بیست و یکم تعیین 
می شود و در شب بیست و سوم به مرحله حتمیت می رسد«. 
در شب قدر تقدیر انسان از طرف پروردگار مشخص خواهد شد 
و این موضوع در آیه های قرآن و روایت ها نیز به وضوح بیان 
شده است که در این شب ملائکه به دستور خدا بر زمین وارده 
می شوند و مقدرات مردم را تا سال آینده تهیه می کنند. باید 
گفت، شب قدر در تمامی ابعاد زندگی انسان مومن تاثیر دارد. 
یکتای بی همتا در این شب ها به انسان اختیار می دهد که در 
تعیین مقدرات خود دخالت کند، این از ویژگی های اصلی شب 
قدر محسوب می شود و به همین دلیل در آن به نماز، دعا و 
نیایش و شب زنده داری تاکید شده و این همان فرصت خدای 

متعال به بندگان در جهت تعیین سرنوشت خویش است.
این کارشناس امور دینی با بیان اینکه شب های قدر بهترین 
فرصت برای توبه و بازگشت به طرف خدای متعال است، اظهار 
به طرف پروردگار جهانیان، آداب و  بازگشت  و  توبه  داشت: 

شرایط خاصی دارد. یکی از مهمترین شرایط توبه این است 
که انسان از اعمال نادرستی که انجام می دهد از صمیم قلب 
اظهار ندامت و پشیمانی کند و تصمیم به انجام ندادن آن کار 
بگیرد. معنای زنده ماندن شب قدر در میان امت، آن گونه که 
از روایت های متعدد استفاده می شود، این است که آن را با 
شب های دیگر مقایسه می کنند و به زنده نگاه داشتن و منزلت 
آن می پردازند. بنابراین مومنان از این شب بهره می گیرند و 
در فضای نزول قرآن به سر می برند و خود را در برابر این آینه 
ارزیابی می کنند تا به سیر و سلوک و راستی و نادرستی خویش 

پی ببرند.
وی با اشاره به دلیل های خواندن برخی سوره های قرآن کریم 
در شب های قدر بیان کرد: در این شب ها به خواندن برخی 
سوره های قرآن کریم سفارش شده است زیرا این سوره ها 
در سازندگی افراد و توجه دادن به سرنوشت آنها نقش موثری 
دارد و یکی از بهترین موارد برای خودسازی به شمار می رود و 
اینگونه شناخت و معرفت انسان نسبت به خدا و دین گسترش 

و تعمیق بیشتری می گیرد. البته به آن معنا نیست که نسبت به 
خواندن قرآن در ماه های دیگر توصیه نشده باشد بلکه در روایت 
داریم که حضرت علی)ع( فرمود:»یک مومن باید حداقل روزی 
۵۰ آیه از قرآن کریم را تلاوت کند.« شاید یکی از دلیل های 
سفارش به خواندن قرآن در ماه رمضان باز بودن در رحمت الهی 
به روی مردم، بسته بودن درهای جهنم و زنجیر بودن شیاطین 
در این ماه و همچنین اقبال بیشتر مردم با قرآن، نماز و حجاب 
باشد. مدیر مجتمع فرهنگی- هنری جماران امام صادق)ع(، 
را  همزمانی ضربت خوردن حضرت علی)ع( و شب نوزدهم 
معنادار دانست و یادآور شد: از شب نوزدهم ماه مبارک رمضان، 
شب ضربت خوردن حضرت علی )ع(، یاد می شود. وقتی نام 
عبادت،  برده می شود صفت هایی همچون  امیرمومنان)ع( 
اخلاص، زهد، شجاعت، شهامت و شهادت و به طور کلی تمام 
صفت های الهی و انسانی در ذهن تجسم پیدا می کند. در 
میان ویژگی های علی ابن ابیطالب)ع( ۲ صفت عبادت و عدالت 
برجسته است بنابراین باید از عبادت ایشان در زندگی فردی و از 

عدالت امام)ع( در زندگی اجتماعی درس گرفت.
حضرت علی)ع( به عنوان نخستین فردی که به اسلام ایمان 
آورد در تاریخ شناخته می شود و بیش از همه برای دفاع از 
کیان اسلام مبارزه و پایداری کرد. نخستین پیشوای شیعیان 
با جهاد، مبارزه، ایستادگی و مقاومت در راه حق به عنوان امام 
مجاهدان لقب گرفت. شب قدر شب نزول قرآن و صعود قرآن 
ناطق و ضربت خوردن حضرت علی)ع( و به شهادت رسیدن 
وی در شب ۲۱ ماه رمضان است. در شب نوزدهم ماه رمضان 
با ضربه شمشیر در محرابِ عبادت در هنگام سجده مجروح و 
سپس به شهادت می رسد. این امر میان حضرت علی  )ع( و شب 
قدر پیوند می زند و به مومنان می آموزد که در این شب مبارک 

و پاک می توان از سیره آن بزرگوار بهره مند شد. 
حجت الاسلام قبادی در پایان با اشاره به اینکه مومنان چگونه 
باید از این شب ها بهره مند شوند، گفت: شب های قدر را باید 
فرصت مغتنمی دانست زیرا در این هنگامه پرخیز و برکت زمانی 
برای مومنان فراهم شده است تا بتوانند با اعمال و عبادات از آن 
بهره مند شوند. شب زنده داری، تفکر در باب مسایلی که انسان 
را به خدا نزدیک تر می کند، دستگیری از محرومان و مظلومان 
و دعای خیر برای دیگران از جمله اعمال سفارش شده در این 
شب به شمار می رود. بدین ترتیب هر انسان آگاه و بیدار دل در 
حدی که در توان و شایسته او است، می تواند خود را مشمول 

عنایت و توجه خدای متعال قرار دهد. 

شب های قدر بهترین فرصت برای توبه و بازگشت به سوی خدا است

شب های قدر و لحظه های ناب راز و نیاز با خالق یکتا 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم:

 گسترش فرهنگ ایثار و شهادت موجب 
کاهش ناهنجاری ها در جامعه می شود

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم با اشاره به اینکه خدمت به آرمان های مقدس 
شهدا، نهایت افتخار و توفیق است، گفت: این دستگاه عظیم و گسترده علمی از 

ظرفیت بالایی برای ترویج فرهنگ دفاع مقدس و ایثار و شهادت برخوردار است.
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان 
قم، »محمدرضا یوسفی« طی سخنانی در دیدار مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های 
دفاع مقدس استان قم اظهار داشت: هر یک از شهدای بزرگوار این نظام اسلامی 

امامزادگان عشقند و همچون ستاره ای فروزان در جامعه پرتو افکنی می کنند.
وی افزود: هر قدر فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه گسترده تر شود، مشکلات و 
ناهنجاری ها کمتر خواهد شد و پرداختن به این موضوع ارزشی، در واقع احیاء نام 
کسانی است که با ایمان قوی خود، پشت به مقامات و خواسته های دنیوی زدند و 
در جبهه های نبرد حق علیه باطل حاضر شده و جان خویش را تقدیم درگاه احدیت 

نمودند.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم با بیان گوشه ای از زندگی و حماسه شهدای 
والامقامی همچون دانشجوی شهید مجید بقایی، سید احمد پلارک و برادران شهید 
میرشاکی، ابراز داشت: شهدا در زندگی دنیایی خود عارفانی بودند که نسبت به محیط 

پیرامونی اثربخشی بسیار داشته و این تاثیرگذاری همچنان ادامه دارد.
وی با اشاره به اینکه امروز دشمنان صهیونیستی از فرهنگ ایثار و شهادت در 
هراسند، تاکید کرد: آنها به زعم باطل خود سعی می کنند با دنیای هالیود و سلسله 
عملیات روانی، به فرهنگ انتظار مهدوی و آموزه های سرخ عاشورایی در باورهای رده 

های سنی مختلف جامعه خدشه وارد کنند.
یوسفی با بیان سیر تاریخی اقدامات و دسیسه های دشمنان در حذف فرهنگ 
عاشورا از جامعه، اضافه کرد: عاشورا و فرهنگ دفاع مقدس که برگرفته از آن است، 
شکست ناپذیر و خار چشم دشمنان است و زیر بار ظلم نمی رود، چنانکه شواهد آن 

را امروز در مبارزات مردم یمن، جنوب لبنان، سوریه، بحرین و ... می بینیم. 
وی سخن مقام معظم رهبری مبنی بر اینکه »زنده نگهداشتن یاد و خاطره شهدا 
کمتر از شهادت نیست« را یادآور شد و ابراز داشت: این رهنمود ارزشمند نشان 
دهنده اهمیت حفظ و نشر فرهنگ عاشورایی ایثار و شهادت است، کما اینکه حضرت 
امام)ره( نیز ماه محرم و صفر و آموزه های عاشورایی را موجب حفظ و صیانت جامعه 

برشمرده اند.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم تصریح کرد: نگاه استراتژیک و بنیادین ما امروز 
حفظ این فرهنگ ذی قیمت و متعالی است زیرا موجب تقویت امنیت کشور در برابر 

انواع هجمه ها شده است.
وی با تاکید بر اینکه دانشگاه آزاد اسلامی از ظرفیت و آمادگی بالایی در راستای 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت برخوردار است، خاطرنشان ساخت: علاوه بر مباحث 
علمی همچون تنظیم دانشنامه دفاع مقدس، دائر شدن کارشناسی ارشد ادبیات 
پایداری، ارائه درس آشنایی با دفاع مقدس و نیز معرفی پایان نامه ها، می توان برنامه 
های فرهنگی هنری همچون ساخت انیمیشن، بازی های رایانه ای، فیلم کوتاه، قالب 
های شعر حماسی، رمان نویسی و برگزاری مسابقات عکس و فیلم را به سمت و 
سوی نشر دستاوردهای سال های حماسه و ایثار سوق داد و از پدیدآورندگان آنها 

نیز حمایت کرد.
یوسفی با اشاره به اینکه امروز حرکت جبهه مقاومت در کشورهای مختلف در 
راستای حماسه دفاع مقدس است، یادآور شد: دفاع مقدس به مثابه یک دانشگاه با 
عرصه های مختلف و جهانی است و ثبت و نشر آثار آن در تاریخ بسیار اهمیت دارد.

وی وجود قبور مطهر دو شهید بی نشان در دانشگاه آزاد اسلامی قم را مورد اشاره 
قرار داد و گفت: مزار مطهر شهدا زیارتگاه عاشقان است و باید بدون شعارزدگی، در 
زمینه کرامات شهیدان،  تولید محتوای علمی، ادبی و هنری داشته باشیم زیرا خدمت 
به آرمان های شهدا کمال افتخار است و در غیر اینصورت در برابر خداوند متعال و 

خون مطهر شهدا شرمنده خواهیم بود.
در این دیدار، »احمد حسینی« مدیر کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
استان قم گزارشی از ساختار هیئت امنایی، فعالیت ها و برنامه ها و سازمان های 
تخصصی بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس در سطح کشور و اداره کل 
حفظ آثار در استان قم ارائه کرد و گفت: امور مربوط به شهدای بی نشان، ممیزی 
آثار تولیدی حوزه دفاع مقدس، احداث مرکز فرهنگی انقلاب اسلامی و دفاع مقدس، 
فعالیت کمیته محتوایی موزه آرایی و تدوین دانشنامه دفاع مقدس استان با پشتوانه 

مراکز علمی و دانشگاهی، بخشی از اقدامات این اداره کل می باشد.
در پایان، حکم سرپرستی »هیئت امنای حرم شهدای بی نشان دانشگاه آزاد 
اسلامی واحد قم« و همچنین آیین نامه اجرایی هیئت امنا به دکتر محمدرضا یوسفی 

اعطا شد. 

 رئیس گروه تحقیقات هواشناسی قم: 

افزایش 33/4 درصدی بارندگی در قم طی 
سال زراعی جاری 

رئیس گروه تحقیقات هواشناسی کاربردی قم گفت: میانگین بارندگی در استان قم 
از ابتدای سال زراعی جاری)از اول مهرماه ۹۵( تاکنون ۱۷۰.۱ میلی متر بوده است 

که نسبت به میانگین بلندمدت )۳۰ ساله(، افزایش ۳۳.۴ درصدی نشان می دهد. 
محمود رئوفی فرد روز چهارشنبه در گفت و گو با ایرنا، با اشاره به این که میانگین 
بارش های ثبت شده در استان قم در بلندمدت )۳۰ ساله( ۱۲۷.۵ میلی متر بوده 
است، افزود: از ابتدای سال زراعی گذشته)مهرماه ۱۳۹۴( تا ۲۴ خردادماه ۱۳۹۵، به 

طور میانگین ۱۴۰.۶ میلی متر بارش باران در استان ثبت شد.
وی اضافه کرد: این میزان بارندگی نشان می دهد در سال زراعی جاری نسبت به 

مدت مشابه پارسال، بارش باران ۲۱ درصد افزایش یافته است.
وی خاطرنشان کرد: از ابتدای سال زراعی جاری تاکنون میانگین بارش در کشور 
۲۰۹.۱ میلی متر ثبت شده است که میزان بارش ها در استان قم ۳۹ میلی متر کمتر 

از بارش های کشوری می باشد.
رئوفی فرد با بیان این که میانگین بارش های یک سال زراعی قم در بلندمدت 
۱۲۹.۳ میلی متر است، گفت: به طور میانگین میزان بارندگی یک سال زراعی 
 در کشور، ۲۳۶ میلی متر است که در استان قم هفت میلی متر کمتر می باشد.

وی گفت: شکوهیه، سلفچگان و کهک سه ایستگاه اصلی سنجش میزان بارندگی 
استان قم است که از ابتدای سال زراعی جاری تاکنون در این مناطق به ترتیب 

۱۴۵.۹، ۲۲۳.۶ و ۱۷۰.۲ میلی متر بارندگی ثبت شده است.
وی افزود: در سال زراعی گذشته)ابتدای مهرماه ۹۴ تا ۲۴ خرداد ۹۵( ۱۱۸.۵ 
میلی متر و در میانگین بلندمدت ۱۳۵.۹ میلی متر در ایستگاه شکوهیه بارش باران 
ثبت شده است که نشان می دهد میزان بارش های امسال نسبت به سال گذشته 
۲۷.۴ و نسبت به میانگین بلندمدت ۱۰ میلی متر در این ایستگاه افزایش یافته است.

رئوفی فرد اضافه کرد: همچنین در ایستگاه سلفچگان در سال زراعی گذشته ۱۳۷ 
و در بلندمدت ۱۶۹.۲ میلی متر بارش باران ثبت شده که نشان دهنده افزایش ۸۶.۶ 
و ۵۴.۴ میلی متری بارندگی نسبت به سال زراعی گذشته و میانگین بلندمدت در 

این منطقه است.
وی ادامه داد: در بخش کهک نیز در سال زراعی گذشته ۱۴۴.۸ و در بلندمدت 
۱۵۷.۵ میلی متر بارندگی ثبت شده است که میزان بارش ها در سال زراعی امسال 
نسبت به سال گذشته ۲۵.۴ و نسبت به میانگین بلندمدت نیز ۱۲.۷ میلی متر 

افزایش یافته است.
وی خاطرنشان کرد: بیشترین بارندگی در سال زراعی جاری تاکنون در روستای 
فوجرد از توابع بخش خلجستان با ۴۷۹ میلی متر و کمترین میزان نیز در روستای 
 حسین آباد میش مست از توابع بخش مرکزی با ۱۱۳.۸ میلی متر ثبت شده است.

به گفته رئیس گروه تحقیقات هواشناسی قم، در سال زراعی جاری استان قم بعد از 
استان هرمزگان، دومین استانی است که افزایش بارندگی داشته است و با بارندگی 

های مطلوب در این زمینه رکورددار می باشد.
وی بیان کرد: میزان بارش ها در سال زراعی جاری نشان دهنده افزایش چشمگیر 
نسبت به سال گذشته و میانگین بلندمدت است، ولی با توجه به برداشت های بی 
رویه از آب های زیرزمینی و کاهش منابع آبی، این بارش ها جوابگوی خشکسالی 

های چند ساله استان قم نیست.
وی افزود: با توجه به قرار گرفتن استان قم در منطقه خشک و نیمه بیابانی، افزایش 
میزان بارش ها باید چندین سال ادامه داشته باشد تا سفره های آب زیرزمینی تغذیه 

مناسب شود و منابع آبی در این استان افزایش یابد.
رئوفی فرد با بیان این که در ۳۰ سال گذشته تعداد سال های ترسالی در قم انگشت 
شمار بوده است، گفت: بارش های مقطعی نمی تواند خشکسالی های چندین ساله 
را جبران کند، ولی تا حدودی تاثیری مثبت بر افزایش منابع آبی به ویژه تغذیه منابع 

زیرزمینی می گذارد.
وی ادامه داد: به دلیل قرار گرفتن استان قم در منطقه گرم و خشک، در ۸۰ درصد 
 روزهایی که بارندگی در استان اتفاق می افتد، میزان بارش ها کمتر از پنج میلی متر است.

وی خاطرنشان کرد: یک پژوهشی در اداره کل هواشناسی استان قم در حال انجام 
است تا وضعیت بارندگی و خشکسالی این استان در سال های متمادی ارزیابی و 

تحلیل شود و در آینده نزدیک ارائه خواهد شد.

رمضان سالروز شهادت حضرت  یکم  و  بیست 
علی)ع( مظهر رستگاری است، نخستین پیشوای 
شیعیان جهان که در محراب عبادت هدف کین 
دشمن قرار گرفت و با ترنم نجوای »فزت و رب 
الکعبه« ندای حق را لبیک گفت. بزرگمردی که 
با عدل خویش ارزش های الهی و توحیدی را در 
جامعه نهادینه کرد و در مسند قضاوت نیز دادگری 

و عدالت را سرلوحه امور خویش قرار داد. 
»آسایش و راحتی، کامیابی و رستگاری و پیروزی، 
برکت و گذشت و تندرستی و عافیت، بشارت و 
خرمی و رضایتمندی، قرب و خویشاوندی، یاری 
و پیروزی و توانمندی، شادی و محبت، از سوی 
خدای متعال، بر کسی باد که علی بن ابی طالب 
را دوست بدارد...« این بخشی از سخنان حضرت 
محمد)ص( درباره علی ابن ابیطالب)ع( است، امام 
همامی که پس از برگزیده شدن پیامبر اکرم)ص( 
به رسالت به عنوان نخستین فرد به اسلام ایمان 
آورد و این گونه ایشان را در مسیر این امر بزرگ 

همراهی کرد.
نخستین پیشوای شیعیان جهان در ۱۳ رجب 
دیده به جهان گشود و سالیان بعد با شجاعت و 
ایثار خویش توطئه های مشرکان را پوچ و واهی 
ساخت و در جنگ های گوناگون با کافران پیشگام 
شد تا آنکه رسول اکرم)ص( به فرمان خداوند در راه 
بازگشت از حجه الوداع در غدیرخم، مولای متقیان 
را به عنوان جانشین و وصی خود معرفی کردند و 
فرمودند: »هر کس که من مولا و رهبر او هستم، 
علی هم مولا و رهبر او است.«حضرت علی)ع( به 
دلیل شرایط خاص آن روزگار از حکومت کناره 
گرفت و به هدایت و راهنمایی جامعه پرداخت تا 
آن که پس از ۲۵ سال دوری از حکومت، ایشان 
دشمنان  و  مشرکان  گرفت.  برعهده  را  خلافت 
امیرالمومنان)ع( عدل و عدالت آن بزرگوار را تحمل 
نکردند و به توطئه برای قتل ایشان پرداختند و 
در نهایت ابن ملجم مرادی از گروه خوارج در ۱۹ 
رمضان ۴۰ هجری، هنگامی که ایشان در حال 
انجام فریضه الهی بود با تیغ زهرآگین شمشیر 
خویش این امام بزرگوار را مجروح کرد و حضرت 
علی)ع( پس از دو روز در ۲۱ رمضان به شهادت 
رسید و در نجف اشرف به خاک سپرده شد. اینک 
آرامگاه ایشان در این شهر، میعادگاه عاشقان حق 
و حقیقت است. تقدیر الهی بر این شد که ضربت 
خوردن نخستین امام شیعیان و شهادت ایشان 
در ۱۹ و ۲۱ ماه مبارک رمضان با شب های قدر 
همراه شود، شب هایی که در کتاب آسمانی از آن 
به عنوان شب های نزول قرآن و بارش رحمت الهی 
یادشده است. به مناسبت سالروز شهادت نخستین 
پیشوای شیعیان پژوهشگر ایرنا با »علیرضا کاوند 
و  علوم  دانشگاه  علمی  هیات  عضو  بروجردی« 
معارف قرآن و پژوهشگر امور دینی به گفت وگو 

پرداخت. در ادامه متن این گفت و گو آمده است:
اندیشه شیعه، سیره حضرت علی)ع(  در 
به عنوان الگو مطرح است. چگونه می توان 
ایشان را به عنوان اسوه برای خود قرار داد؟ 

از شخصیت  بُعد بسیار مهم  گفتار و رفتار دو 
حضرت علی)ع( محسوب می شود که توجه به 
آنها مهمترین عوامل کامیابی و سعادت بشر به 
شمار می رود. گفتار نخستین پیشوای شیعیان 
دارای شاخصه های متعددی است که رعایت این 
عناصر می تواند مسلمانان را به سیره آن امام همام 
نزدیک کند. شفافیت کلام و پرهیز از ایهام، صداقت 
بیان، توجه به احساسات و عواطف دیگران در عین 
قاطعیت و رعایت ادب در گفتار و رفتار از جمله 

ویژگی های شخصیتی آن بزرگوار است.
ایشان در طول عمر با برکت خود با افراد مختلف و 
جریان های گوناگونی برخورد داشت و در رویارویی 
با مخالفان و موافقان عواملی را رعایت می کرد 
که برای انسان های دیگر دشوار و گاه غیر ممکن 
قلمداد می شود. مولفه ها و عناصری مانند رعایت 
برخورد  و  مخاطبان  با  تعامل  در  و عدل  انصاف 
پندآموز از شاخصه های پراهمیت سیره رفتاری 

امام)ع( است. 
ناکثین،  گروه  از سه  متشکل  زمان  آن  جامعه 
فاسقین و مارقین بود که آنها مخالفت نظری و 
عملی خود را در دوره حکومت حضرت علی)ع( 

نشان می دادند و همواره به مخالفت می پرداختند. 
برخورد امام)ع( با هر سه جریان مصلح گونه و اندرز 
محور بود و حتی برای پیشگیری از رشد و تقویت 
چنین جریان ها و نهضت های انحرافی، در موارد 
متعدد در خطبه های خود و برخی کلمه های 
قصار تلاش های زیادی داشته اند. در هر جریانی 
نخست به عنوان یک پدر دلسوز و امیدوار به هدایت 
و اصلاح فرزند، وارد عمل شده و سعی در جذب 
و اقناع عقلی و قلبی مخالفان داشت و در نهایت 
در صورت موفق نشدن یا آنان را به حال خود رها 
می کرد یا در صورت تمرد و ایجاد آشوب برای 
برخوردهای  امنیت عمومی،  و  اسلامی  حکومت 

قاطع و محکم انجام می داد. 
گذشت و حلم نیز از دیگر ویژگی های بارز ایشان 
است که به عنوان نمونه در حادثه خروج اهل جمل 
رویداد  این  در  زیرا  شود  می  مشاهده  خوبی  به 
احترام همسر پیامبر اکرم )ص( را نگاه داشت. و 
این درس بزرگی برای انسان ها است. انصاف، عدل 
و مساوات نیز از جمله خصوصیت های آن بزرگوار 

به شمار می رود.
مخالفان که همواره خود را صاحب حق بیشتری 
از اسلام می دانستند و مدعی بودند که در رشد 
این دین آسمانی و استقرار حکومت اسلامی سهمی 
بسزایی دارند، طلب امتیاز بیشتری می کردند اما 
امام علی)ع( با تمام توان خود در برابر زیاده خواهی 
های آنان می ایستاد و این دلیلی برای دشمنی و 

کینه ورزی آنها با علی بن ابی طالب)ع( بود. 
خوارج تصمیم گرفتند که در شب ۱9 ماه 
و  »معاویه«  علی)ع(«،  »حضرت  رمضان، 
»عمروعاص« را به قتل برسانند، چرا از این 
میان تنها عملیات شهادت حضرت علی )ع( 

موفقیت آمیز بود؟
برخی از خوارج که از جنگ نهروان جان سالم به 
در برده بودند، نقشه ای برای قتل این سه شخص 
طراحی کردند. از این رو افرادی داوطلب شدند تا 
این طرح را اجرا کنند. دو شخص از آنها به دلایلی 
به انجام دادن ماموریت خود موفق نشدند اما ابن 
ملجم مرادی توانست در سحرگاه ۱۹ رمضان در 
محراب مسجد کوفه با شمشیری زهرآگین پیشوای 
شیعیان را مجروح سازد و به شهادت برساند. درباره 
مبحث قضا، قدر و اراده الهی در مسایل متعدد و 
حوادث گوناگون دیدگاه های زیادی مطرح شده 
است. تمام حوادث و اتفاق های عالم جزء با اراده 
الهی و تقدیر او صورت نمی گیرد. بنابراین علم و 
اراده پروردگار ایجاب کرد تا این حادثه در آن شب 
رخ دهد و اگر خداوند می خواست به گونه ای عمل 
می کرد تا امام علی)ع( به شهادت نرسد. جهانی 
که در آن زندگی می کنیم محل آزمایش انسان 
علم  از  و معصومان  امامان  برخورداری  است،  ها 
غیب تنها برای آگاهی بوده است نه اینکه برپایه 

آن عمل و رفتار کنند، در آن صورت می توان ادعا 
کرد میان افراد عادی و اهل بیت)ع( در حفظ جان 
تبعیض وجود دارد. بنابراین خداوند به جهت تکریم 
این ذات مقدسه، آنان را از حوادث و اتفاقات آگاه 
می ساخت تا صبر، تحمل، میزان بندگی و اطاعت 
آنها نسبت به اوامر الهی و وظایف دینی آنان بیشتر 
ظهور و بروز یابد. از طرف دیگر اگر ابن ملجم به 
مسجد می رفت و امام علی)ع( در آنجا نبود در 
واقع اختیار از او سلب شده بود و مورد امتحان قرار 

نمی گرفت. 
خدواند به جهت تمسک ما به اهل بیت)ع( و با 
وجود داشتن علم غیب طوری اراده کرد که هیچ 
گونه تبعیضی میان آنها و دیگران وجود نداشته 
باشد و همین دلیلی برای الگوپذیری از سیره و 

روش امامان معصوم)ع( است. 
مشهور  نویسنده  جبران  خلیل  جبران 
لبنانی نوشته است: »قُتِل علی فی المحراب 
لشده عدله« علی)ع( به دلیل عدالت فراوان 
در محراب کشته شد. این موضوع بیانگر چه 

مطلبی است؟
منظور جبران خلیل جبران متفکر مسیحی این 
است که برخی نتوانستند این عدل و مساوات را 
تحمل کنند و به دلیل آنکه امتیازهایی که از ایشان 
می خواستند بر آورده نمی شد در پی فرصتی 
بودند تا از آن امام انتقام بگیرند و این چنین قرعه 
به نام ابن ملجم مرادی افتاد. پس از آنکه پیامبر 
دیار حق شتافتند،  به  اکرم)ص( در ۱۱ هجری 
مخالفان در مدت ۲۹ سال تلاش کردند تا با روش 
های مختلف در برابر عدالت امام علی)ع( بایستند 
اما موفقیتی در این زمینه به دست نیاوردند. از آنجا 
که تحقق عدالت رسیدن فرد مظلوم به حق خود 
و نرسیدن فرد ظالم به طمع و زیاده خواهی است، 
حضرت علی)ع( به شهادت می رسد تا نشان دهد 
که در مسیر اجرای عدالت و تحقق اوامر الهی حتی 

جان دادن و شهادت ارزش دارد. 
آیا افرادی که آگاهانه منکر ولایت علی ابن 
ابیطالب)ع( هستند با آنان که از روی جهل 

منکر ولایت ایشان هستند، برابرند؟
الذین  و  یعلمون  الذین  یستوی  »هل  فراز  در 
لایعلمون« از آیه ۹ سوره زمر می خوانیم: دانایان 
با نادانان برابر نیستند بلکه تفاوت دارند. افرادی که 
تمام سفارش های پیامبر اکرم)ص( نسبت به اهل 
بیت)ع( را خود خوانده، شنیده و دیده اند، چه در 
عصر رسالت و چه در زمان های بعدی از آگاهی 
برخوردارند و با وجود صراحت و نص آشکار حدیث 
ها و روایت های معصومان، امکانی برای انکار ولایت 
نمی  باقی  امیرالمومنان)ع(  تشریعی  و  تکوینی 
گذارند اما آنان که این احادیث را خود نشنیده اند 
از جمله پیروان دیگر دین های ابراهیمی آگاهی 
نداشتن آنها طبیعی است و برپایه اعتقاد و رفتاری 

که در دین خود دارند مورد پرسش و پاسخ قرار 
می گیرند.

امام  شهادت  با  قدر  شب  معنادار  تقارن 
علی)ع( به چه دلیلی است؟ 

امیرالمومنان در ۲۱ رمضان و در واقع در دومین 
شب قدر به شهادت رسید و در هنگام فرود آمدن 
شمشیر بر فرق مبارکش فرمود: به پروردگار کعبه 
که رستگار شدم؛ این کلام یعنی آمادگی ایشان 
و  ملائک  که  است  شبی  آن  و  دنیا  ترک  برای 
لاهوتیان آماده پذیرایی از وجود مبارک و روح بلند 
آن امام همام هستند. این عروج با حادثه نزول قرآن 
در ماه مبارک رمضان همزمان می شود که آیه 
نخست سوره قدر»انا انزلناه فی لیله القدر« حکایت 
از بارش این وحی الهی در این شب مخصوص دارد. 
برپایه برخی روایت های منقول از اهل بیت)ع( 
این سه شب، شب های دعا و راز و نیاز با خداوند 
از  را  تا حاجت، سعادت و هدایت  سبحان است 
پروردگار خود بخواهیم و همزمانی عروج مولای 
متقیان در۲۱ رمضان با شب قدر بسیار معنادار به 
شمار می رود همانطور که ولادت او در بهترین 
است،  گرفته  مکان صورت  بهترین  و  ها  ساعت 
شهادت وی نیز در بهترین هنگامه به وقوع پیوست. 
تمامی محبان ولایت با تمسک به دعا، مناجات و 
توسل به وجود مبارک امام)ع( از پروردگار نزول 
برکات و برآورده شدن حاجت ها را در خواست 
می کنند، فردی که با شب زنده داری به توسل و 
دعا می پردازد، از برکات شب نزول قرآن بهره مند 
می شود و از لطف و رحمت امام علی)ع( نیز کسب 

فیض می کند.
برای شناخت شخصیت حضرت علی)ع( 
و  مذهبی  آثار  مطالعه  و  تحلیل  بر  علاوه 
تاریخی، چه راهکارهای دیگری وجود دارد؟ 

مهم  و  بزرگ  تکالیف  از  یکی  امامان  شناخت 
اسلامی است. بر پایه این وظیفه  شرعی و مسوولیت 
خطیر دینی، هر مسلمانی وظیفه دارد که پس از 
خدای متعال و پیامبر خویش، امام)ع( و رهبر دینی 
خود را به خوبی بشناسد. در حدیث ها و روایت 
های اهل  بیت)ع( بر شناخت و معرفت هر چه 
بیشتر و کامل تر نسبت به امام معصوم)ع( تاکید 
شده و این امر مهم چندان دارای اعتبار و اهمیت 
است که نشناختن آن سبب فساد جامعه و گمراهی 
برای  پژوهش  و  مطالعه  شود.  می  اسلامی  امت 
شناسایی شخصیت امام )ع( به منظور دستیابی به 
جامعه علوی ضروری و لازم است. برای شناخت 
امیرالمومنان)ع( علاوه بر مطالعه تاریخ و تحلیل آن، 
می توان به سخنان آن حضرت درباره خودشان و 
سخنان دیگر بزرگان که در ارتباط با آن بزرگوار 
بیت)ع( که در  اهل  به  توان  شناخت دارند. می 
مکتب ولایت ایشان پرورش یافته اند، استناد کرد 
و این بهترین راه شناخت شخصیت آن والامقام 

است. از آنجا که ایشان از مقام عصمت برخوردار 
بود، شناخت وی برای غیر معصوم کاری مشکل و 
چه بسا غیر ممکن به شمار می رود، به همین دلیل 
شاید مناسب ترین روش شناخت مولای متقیان 
مراجعه به سخنان معصومان)ع( باشد. مسلمانان در 
مسیر سیر و سلوک همیشه از اهل بیت )ع( مدد 
می گیرند و با توجه به روایت های موجود می توان 
از نخستین پیشوای شیعیان به عنوان چراغ هدایت 

در تمامی مسیر زندگی بهره برد. 
امام  دیدگاه  از  حکومت  ساختار  درباره 
علی)ع(، ایشان این موضوع را چگونه ارزیابی 

می کرد؟ 
از منظر علی ابن ابیطالب)ع( نقش مشارکت مردم 
در استقرار حاکمیت سیاسی و تداوم آن به گونه 
ای است که با حضور آنان، وی این امر را مورد 
پذیرش قرار می دهد و با نبود آنان از خلافت دوری 
می کند. ایشان مشارکت سیاسی همه جانبه مردم 
را دلیل به وجود آمدن احترام به حقوق یکدیگر، 
استقرار قانون الهی، پدید آمدن عدالت، ناامیدی 
دشمنان و امید به زندگی در صلح و فضای آرام 
دانسته اند. نگاه امیرالمؤمنان)ع( به حکومت یک 
دیدگاه الهی و نشات گرفته از ایدئولوژی ایشان 
است. عدالت محوری و عدالت گستری عامل مهمی 
بود که آن امام همام در تمامی برنامه ریزی های 
جامعه و نهاد حکومت از آن استفاده کرد. سیاست 
های حکومت از دیدگاه حضرت علی)ع( بر پایه 
حفظ کرامت، عزت، جایگاه و شأن والای انسان 
است و نخستین و مهم ترین اصلی را که باید در 
این نوع حکومت مورد توجه قرار بگیرد، آن می 
دانست که مردم بدون هیچ گونه ترس و نگرانی از 
قدرت حکومت، حقوق خود را مطالبه و حاکمان 
باید از اندیشه و توانمندی های انسان ها در تمامی 
امور استفاده کنند، همچنین حق هر گونه سخن 
گفتن و نقد را به مردم بدهند و نسبت به رفتار خود 

در برابر جامعه و خدا پاسخگو باشند.
دیدگاه حضرت علی)ع( درباره حکومت در 
حال حاضر چگونه می تواند مورد استفاده 

قرار بگیرد؟
حکومتی که عنوان دینی پیدا می کند باید در 
تمامی عرصه ها، مقوله دین در آن نمود داشته 
باشد. اگر دین محوری در سیاستگزاری ها محقق 
شود در آنجا وعده الهی نیز که همان باز شدن 
رسد.  می  منصه ظهور  به  است،  برکت  درهای 
امام علی)ع( همواره یک حکومت تئوکراتیک را 
مطرح می کند که در آن حقوق حاکمان و مردم 
هیچ  است،  شده  مشخص  و  روشن  وجهی  به 
گاه در حکومت مورد نظر ایشان حتی اگر غیر 
مسلمان نیز باشد، مردم مورد ظلم قرار نمی گیرند 
و خطرناک ترین عاملی که ممکن است در یک 
جامعه اسلامی بروز پیدا کند و سبب سقوط آن 
شود روحیه دیکتاتوری و استبداد بر جامعه به 
شمار می رود که اکنون در برخی از کشورهای 
اسلامی همچون بحرین، عربستان و یمن مشاهده 
کسب  برای  نواحی  این  در  حاکمان  شود،  می 
قدرت از هر عمل نادرست و ظالمانه ای استفاده 
می کنند. یک مدیر اسلامی باید با صداقت، حسن 
نیت و با توجه به ویژگی های افراد آنها را برای 
تصدی مسوولیت ها انتخاب کند. همانگونه که 
نامه ای به فرماندار بحرین در  امام علی)ع( در 
جریان تعویض وی می نویسد: »من نعمان پسر 
عجلان زرقی را بر بحرین فرمانروا کردم و تو را بی 
آنکه بر تو نکوهشی باشد یا سرزنشی، از کار برکنار 
داشتم. همانا وظیفه فرمانداری را نیکو انجام دادی. 
پس اکنون نه به تو بدگمانم نه توبیخی برایت روا 
می دارم. تو از زمره مردمانی هستی که در جهاد 
با دشمن و برپا داشتن ستون دین از آنان یاری 

می جویم«.
در جمهوری اسلامی ایران نیز امام خمینی)ره( 
از حکومت  پیروی  و  بر مبنای دین  را  حکومت 
نبوی و علوی پایه ریزی کرد و همواره برای اجرای 
احکام از اهل بیت)ع( و کلام امیرالمومنان)ع( بهره 
جستند. این اصل باید در تمامی کشورهای اسلامی 
اجرا شود و حکومت دینی در آنها تقویت و انتصاب 
حاکمان بر مبنای عدل الهی و پیروی از پیامبر 

اکرم)ص( و خاندان ایشان قرار گیرد.

به مناسبت سالروز شهادت مولای متقیان  امام علی )ع(؛ 

رستگاری مظهر عدالت در محراب عبادت 






